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DÚNIA FORS

■El balneari Vichy Catalan, situat a Caldes de Malavella, ha anunciat
que reobrirà les seves protes el pròxim  de juny. En un comunicat,
l’ens destaca que l’equip de treballadors està treballant en la desinfecció
del centre i en l’establiment dels protocols higiènics pertinents. L’em-
presa ha encarregat aquesta gesta al laboratori Oliver-Rodés i a l’em-
presa Cristal International Standards. Pel que fa al personal, la com-
panyia subratlla que es fan controls periòdics de la temperatura dels
treballadors. L’empresa també destaca que la plantilla ha rebut una for-
mació específica de protocols de seguretat i mesures de prevenció per
a dur a terme les seves respectives tasques. Com a agraïment a la feina
sanitària, el centre ha anunciat que oferirà descomptes als professio-
nals que s’acreditin com a personal sanitari. DdG GIRONA

CALDES DE MALAVELLA

El balneari Vichy Catalan prepara la
reobertura per al pròxim 8 de juny

■L’Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus, que representa unes
 empreses que generen aproximadament . llocs de treball, ha
organitzat una trobada online amb l’alcaldessa del municipi, Montse
Mindan, per demanar ajuts directes i reducció de taxes per poder afron-
tar la crisi derivada de la pandèmia.  Manifesten que aquestes mesures
són necessàries per incentivar l’obertura de negocis i la contractació
de treballadors, segons ha explicat el president de l’Associació, Miquel
Gotanegra. També reclamen la condonació de la taxa d’ocupació de
via pública durant l’exercici  i l’ampliació de l’espai destinat per a
terrasses en aquells establiments hostalers del municipi en què sigui
possible, sense cost addicional, així com la reconversió de carrers en
zones per a l’ampliació de les terrasses. DdG GIRONA

ROSES

Els empresaris demanen a l’Ajunta-
ment ajudes i reducció de taxes

mateixa en aquells que tenen te-
rrassa i una clientela local que els
que viuen principalment del turis-
me. Nosaltres hem fet moltes pro-
postes de mesures per afrontar la
situació econòmica del sector
però de moment no ens han fet
gaire cas», conclou.

Carlos Vila, propietari del res-
taurant Es Racó de Na Marta, a
Tossa, explica que esperava el pri-
mer dia amb candeletes: «No
m’havia passat mai a la vida tenir
tantes ganes de treballar! Quan t’hi
trobes t’agafa descol·locat». Vila
relata que tot i reduir la capacitat
al , a la seva terrassa hi caben
 taules: «Al principi he hagut
d’explicar les pautes als clients per-
què si no no fan cas. Però sí, estic
bastant content perquè teníem ga-
nes d’obrir i la gent ha respost bé».
Interpel·lat sobre com afrontaran
la temporada, explica que tot i que
el  de la clientela és local, els
mesos que més ingressa són a l’es-
tiu: «A l’estiu és quan més gene-
rem, encara que representi el 
de la nostra clientela, és la tempo-
rada forta». Vila afegeix que la Po-
licia Local i el gremi d’hostaleria
els han proporcionat la formació
necessària per tenir en compte les
mesures de seguretat. 

A Banyoles, una bona part dels
bars i cafeteries que disposen de
taules exteriors han obert i han re-
gistrat una bona afluència de
clients que van aprofitar el bon
temps per sortir. La major part dels
bars que hi ha a la plaça Major i als
carrers del centre van obrir portes.
Pel que fa als establiments de da-
vant l’Estany, dels sis que hi ha no-
més en van obrir dos. Els altres,
com ara l’emblemàtic Banys Vells,
obriran aquest dimarts, mentre
que la resta de bars prefereixen es-
perar a la fase  del desconfina-
ment, informa Pere Duran.

Obertura escalonada
L’experiència dels blanencs es
contraposa amb la dels restaura-
dors lloretencs. El president del
gremi de Bars, Restaurants i Cafe-
teries de Lloret de Mar, Nino Gó-
mez, explica que fa setmanes que
l’Ajuntament va crear una taula de
mediació per concretar les mesu-
res a prendre: «La majoria de lo-
cals obriran a partir de dijous per-
què avui [ahir per al lector] co-

mençaven a resoldre les sol·lici-
tuds d’ampliació de terrassa i han
obert pocs establiments. També hi
ha restaurants i bars que han de-
cidit no obrir fins a la fase  perquè
no tenen espai de terrassa o l’espai
que tenen és mínim». Gómez ex-
plica que alguns empresaris tenen
«por» a obrir els locals per la gran
quantitat de competència i la
manca de turisme que hi ha en
aquests moments: «Hi ha por. Tots
estem a l’expectativa de saber com
serà la temporada turística i fins
que no s’obrin fronteres no ho po-
drem comprovar ni tampoc sa-
bem què esperar. Per això, abans
que treure treballadors de l’ERTO
sense saber la demanda que hi
haurà, hi ha empresaris que pre-
fereixen no obrir». 

El regidor de Via Pública de Llo-
ret, Cristian Fernández, afegeix
que el procés per sol·licitar l’am-
pliació de les terrasses va comen-
çar la setmana passada i ja s’hi han
inscrit un centenar de locals: «In-
tentem que les terrasses puguin
guanyar fins a un  d’ocupació
de via pública. Estem intentant es-
tirar al màxim l’espai i valorem que
ja hi hagi gairebé un centenar de
sol·licituds, perquè tot i la incerte-
sa del turisme ens sembla un signe
positiu». 

«No m’havia

passat mai de la

vida de tenir

tantes ganes

d’anar a treballar!

Quan t’hi trobes

t’agafa

descol·locat!»

«A l’estiu és quan

més ingressem,

encara que

representi el 40%

de la nostra

clientela»
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 OBERTURA DE LES TERRASSES DELS BARS I RESTAURANTS d’arreu de
la província de Girona. Els locals que han obert tan sols poden tenir una ocupa-
ció del 50% de les taules de l’exterior, que hauran d’estar distanciades amb una
separació entre taules de dos metres. Un cambrer serveix a un grup
d’amics asseguts en una terrassa de Blanes. FDAVID APARICIO El personal d’un
establiment de Blanes. FDAVID APARICIO Un grup d’amics es reuneix en un bar
a Banyoles per prendre una canya en el primer dia de fase 1. FPERE DURAN
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ALT EMPORDÀ 

Denuncien un bar

per incompliment

 Els Mossos d’Esquadra van
anunciar ahir a través de les
xarxes socials la interposició
d’una denúncia al propietari
d’un establiment de l’Alt Em-
pordà que hauria incomplert
les mesures de seguretat es-
tablertes. Segons el cos de se-
guretat, hi havia una vintena
de persones a l’interior del
bar del denunciat, un fet que
incompleix les normes de la
fase 1, que estableixen que
tan sols poden obrir les
 terrasses dels bars i restau-
rants, respectant la distància
de dos metres entre taula i
taula. DdG 



ACTUALITAT

Aquest estiu les platges tindran una
imatge molt diferent per la crisi de la
Covid-.  Malgrat que en pròximes
fases es pugui accedir a la costa i s’obri
la frontera, les restriccions poden fer
que hàgim de llevar-nos molt d’hora
per tenir un espai a la platja. Ara per
ara, els protocols i les indicacions ofi-
cials encara s’estan treballant, però ja
comencen a entreveure’s algunes
d’aquestes mesures que es proposen.

Mantenir la distància de seguretat
és una mesura en la qual insisteixen
les autoritats. Si fossin els dos metres
entre persones aconsellats, es tradui-
rien en  metres quadrats per tova-
llola a la sorra, el que faria que per
exemple, a Grifeu (Llançà), només es
permetés l’accés a  persones. Però
les distàncies i l’aforament de la platja
també podria variar depenent del
nombre de persones que integressin
una família o un grup, i els primers es-
borranys del protocol per a poder
obrir les platges indiquen una distàn-
cia entre para-sols o tovalloles, i no en-

tre persones. Tot i això, controlar l’ac-
cés no és una mesura que els ajunta-
ments vegin amb bons ulls.  

Llargs sorrals
Montse Mindan, alcaldessa de Roses,
es manté a l’expectativa de veure si fi-
nalment aquestes mesures – ara en-
cara en un esborrany– s’acaben con-
vertint en la norma. Si fos així, no veu
viable poder-les complir: «Tenim
quatre quilòmetres de platja i moltes
cales. No podem tancar-ho i contro-
lar-ne l’accés». En aquesta mateixa lí-
nia, Agustí Badosa, alcalde de Sant
Pere Pescador, explica que «tenim vuit
quilòmetres de platja, i estem tran-
quils perquè no tenim aglomeracions.
Ara bé, una par cel·lació o control, no
l’acabem de veure viable». Badosa
afirma que l’empresa de Salvament i
socorrisme els han facilitat algunes
mesures de prevenció de contagis,
però «hem d’esperar els protocols del
govern central». 

A Castelló d’Empúries, estudien la
possibilitat que sigui el servei de so-
corrisme qui pugui vigilar el compli-
ment de la normativa de la distància
social. A Llançà, l’alcalde, Francesc
Guisset, determina que els «controls

d’aforament sempre són difícils». Per
a Guisset la dificultat rau en el control
de totes les cales i racons de què dis-
posen a la seva costa. «Com ho con-
troles a l’instant? Amb drons? O
apel·les a la responsabilitat de cadas-
cú?», un problema que també veu Jo-
sep Maria Cervera, alcalde del Port de
la Selva, que confessa que estan tre-
ballant  «tal com s’ha fet sempre» i que
en cas d’haver-se d’aplicar mesures
«només seria a la platja urbana». 

A l’Escala, s’han avançat amb el seu
pla de xoc, i han previst la contractació
d’agents cívics per ajudar a respectar
les mesures. A Portbou, Xavier Ba-
rranco recorda que la platja urbana
del municipi «se sectoritza pel mateix
ús», i té quatre punts d’accés fàcilment
controlables. A Colera, però, no veuen
possible fer aquest control, perquè
«no tenim infraestructures, ni perso-
nal, ni capacitat econòmica, i  amb la
menor afluència, entenem que no hi
ha d’haver problema de massifica-
ció», diuen fons de l’Ajuntament.

En tot cas, a l’Alt Empordà, no es veu
viable posar separadors per mantenir
les distàncies entre els usuaris de les
platges: la responsabilitat, doncs,  re-
cau sobre l’usuari.

Com serà l’estiu a les platges de la comarca?
Els consistoris no veuen viable posar elements per separar els usuaris i apel·len a la responsabilitat individual i al sentit comú

IMATGES DEL PASSATTot i que la desescalada pugui permetre l’accés a aquests espais, tots els indicis apunten a un estiu molt diferent a la primera línia
de mar. Les aglomeracions i la cerca desesperada d’un espai a la platja per posar-hi la tovallola ja són imatges passades, almenys per a aquest estiu.

CASTELLÓ D’EMPÚRIES

Sònia Duñach

GERARD BLANCHÉ

Per a veure una imatge
com aquesta s’haurà de

recórrer a l’arxiu
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Ara per ara, no s’ha demostrat
que el SARS-CoV- pugui sobre-
viure al mar. L’efecte de dilució i
la presència de sal són factors
que probablement contribuei-
xen a una disminució o inactiva-
ció de la càrrega viral igual com
succeeix amb virus similars, se-
gons l’informe del Ministeri de
Ciència i Informació i el Consell
Superior d’Investigacions Cien-
tífiques.  

Per la seva banda, l’Organit-
zació Mundial de la Salut asse -
nyala que el risc  a causa de la
Covid- es relaciona més amb
la manca de distància social i
menys amb virus a l’aigua. Si l’ai-
gua de la zona de bany és  «ex-
cel·lent» o «bona» el risc seria
menor. Així doncs,  l’obertura de
les platges es basaria en els in-
formes de l’Agència Catalana de
l’Aigua sobre la qualitat de l’ai-
gua de bany per permetre, o no,

gaudir de les platges. Aquest barò-
metre podria posar en risc la platja
del Rec de l’Escala, que en diver-
ses ocasions no havia pogut obte-
nir la qualitat d’excel·lent. 

L’informe del Ministeri també
indica que la supervivència del
SARS-CoV- en aigua de rius, llacs
i aigua no tractada és superior en
comparació amb les piscines i l’ai-
gua salada i, per tant, es desacon-
sella el bany en espais de gorgues
i rius com la Muga.

Un dels altres factors que po-
dria preocupar  és la supervivèn-
cia del virus a la sorra. De moment,
no hi ha estudis que ho avalin, i se-
gons el Ministeri, l’acció conjunta
de la sal de l’aigua de mar, la radia-
ció ultraviolada solar i l’alta tem-
peratura que pot assolir la sorra,
són favorables per a la inactivació
del coronavirus. El que no reco-
manen a les brigades és que utilit-
zin els desinfectants habituals que
apliquen a la via pública.

S.D. FIGUERES

L’aigua i la sorra no són un risc,
la manca de distància social, sí 



MIRALL TRENCAT

Sònia Pau Cortada

PERIODISTA

ÉS CASA MALGRAT ESTAR LLUNY

C
asa. Us recordeu de
quan éreu molt peti-
tes? Casa era arrapar-
se a la faldilla de l’àvia

o de la tia o de la mare. Una ten-
dresa protectora. Una mica des-
prés, casa era pujar a un escaló.
Quan jugaves al pati de l’escola i
tothom se sabia les regles no es-
crites enlloc: allà no et podien
agafar, estaves salvada, era refu-
gi, recer. Després, casa ha estat
allà on arribes i et treus les saba-
tes i els sostens, on t’ha lligat un
contracte, aquest sí, escrit, de
lloguer o bé un munt de pape-
rots, també escrits i plens de
clàusules, càlculs i números in-
comprensibles, que són allò que
se’n diu «la hipoteca». D’una
faldilla, passant per un escaló, i

acabant en un habitatge. La
vida. Però algú em parlava
aquests dies de confinament
d’«allò que també és casa». Allò
que també és casa encara que
estigui lluny.

Aquests dies de ball de senti-
ments, d’emocions en una olla
exprés, de temps que ens creiem
infinit per pensar i s’acaba que-
dant curt, de fer plans de futur
deixant lliures les il·lusions, pre-
cisament quan menys lliures es-
tem... Aquests dies estem per
obligació a la casa que toca. Ens
hi estem pensant, somniant, an-
helant allò que també és casa.
Allà on vam néixer i créixer, els
carrers de Llers on quatre pe-
dres eren les porteries de futbol i
l’antic viver que recollia l’aigua

de la font on anàvem a rentar la
roba de les nines i on després
berenàvem pa amb una presa de
xocolata. Allà on ens refugiem
de la calor de les vacances d’es-
tiu, aquell banc de Grifeu a prop
de les roques on es respira la
calma del mar de primera hora
del matí quan encara no hi ha
gent ni fressa. Allà on ens reco-
llim algunes tardes de diumen-
ges d’hivern quan de seguida és
fosc, aquells bars solitaris a peu
de sorra a Roses quan el que et
ve de gust és un Cacaolat calent.
Allà on tens records i vivències.
Allò també és casa. I ho és més
ara entre pors, angoixes, incerte-
ses i esperances. 

Casa són records i sensacions.
Vull tornar a mirar als ulls a la

gent de tots els meus llocs que
també són casa. Vull abraçades.
Vull sentir les olors i els sorolls
del poble, de la platja i del mar.
Escoltar les invisibles granotes
els vespres d’estiu que ja s’acos-
ten. Sentir la sorra insuportable-
ment calenta a la planta dels
peus i l’aigua insuportablement

freda quan t’arriba al melic. Seu-
re a taula i que la cambrera sim-
pàtica que ja ens coneix ens di-
gui només amb la mirada «com
sempre?». Tenim fam de carrer,
de natura, de mar. Sabem que
no tot anirà bé, però sabem que
això també passarà. I tornarem
allà on també és casa.

SÒNIA PAU CORTADA
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ACTUALITAT

L’Associació d’Empresaris Ro-
ses-Cap de Creus ha organitzat
una trobada online amb l’alcal-
dessa, Montse Mindan, per de-
manar ajuts directes i una reduc-
ció de taxes per poder afrontar la
crisi derivada de la Covi-.  Els
ajuts anirien destinats a incenti-
var l’obertura de negocis i la con-
tractació de treballadors, segons
ha explicat el president de l’Asso-
ciació, Miquel Gotanegra.  

També s’ha reclamat la condo-
nació de la taxa d’ocupació de via
pública durant l’exercici  i
l’ampliació de l'espai destinat per
a terrasses en aquells establi-
ments hostalers en què sigui pos-
sible, sense cost addicional. Altres

peticions són la conversió en zona
de vianants dels carrers on hi hagi
bars, cafeteries o negocis de res-
tauració i comerços perquè es pu-
guin ampliar les terrasses, sempre
que sigui possible; i una reducció
de la taxa d’escombraries. 

Els empresaris han demanat la
creació amb l’administració
d’una comissió de treball bilateral
per a la dinamització econòmica.
La primera reunió de la comissió
està prevista per al  de maig.
Montse Mindan i el regidor de
Promoció Econòmica, Fèlix Llo-
rens, han informat els empresaris
sobre els ajuts que hi ha en marxa,
que s’han d’acabar de concretar, i
de les mesures que està adoptant
el consistori per impulsar un pla

de xoc per pal·liar els efectes de la
Covid-.  També s’han compro-
mès a fer reunions setmanals amb
els empresaris. 

L’Associació, per la seva banda,
ha volgut deixar constància, en la
reunió, que promoure la seguretat
i la confiança als turistes perquè
visitin el municipi és primordial.
L’Ajuntament ha informat sobre
les accions que s’estan fent en
aquest sentit per aconseguir que
Roses sigui una destinació adap-
tada al nou escenari.

Una altra de les peticions em-
presarials a l’Ajuntament és una
campanya de reactivació comer-
cial amb tiquets d’aparcament
gratuït per donar vida als comer-
ços i facilitats als clients.

REDACCIÓ ROSES

L’empresariat rosinc vol una
reducció de taxes municipals
Demana a l’ajuntament ajuts directes per afrontar la crisi de la Covid-19

ANDREA BOLCATO

Empresaris de Roses han plantejat convertir en zona de vianants carrers on hi ha establiments amb terrassa.

 L’Ajuntament de Figueres és una de les administracions municipals de l’Alt
Empordà que ha suspès el cobrament de la taxa d’ocupació de via pública fins
després de l’estiu per ajudar els establiments. Alhora, s’ha facilitat l’ampliació
de les terrasses de bars i restaurants, que poden obrir des del 18 de maig.

Bars i restaurants Ocupació de la via pública

AJUNTAMENT DE FIGUERES

Breus

LLANÇÀ

El govern llançanenc
dona suport econòmic
a empreses i famílies

L’equip de govern de Llançà
(Junts per Llançà i PSC-CP) ha
acordat una pla de mesures eco-
nòmiques, dirigides al teixit em-
presarial i a les famílies i col·lec-
tius més vulnerables, per ajudar a
pal·liar els efectes de la pandèmia.
El consistori ha previst anunciar
aviat la dotació de noves borses de
contingències i d’inversió, o bé
procedirà a l’ampliació de les ac-
tuals, per continuar fent front als
efectes que generi la crisi causada
pel coronavirus.

REDACCIÓ LLANÇÀ

Una campanya anima a
consumir la gastronomia local

La Diputació té el suport de pro-
ductors, petits empresaris i comer-
ciants per animar a consumir en
establiments de restauració i hos-
taleria locals. La campanya es diu
Triem gastronomia d’aquí.

FIGUERES

La línia 1 del bus urbà
està en servei al 100%

Amb l’entrada a la fase , el ser-
vei de transport de bus urbà de la
línia  de Figueres funciona al
 des d’aquest dilluns, dia ,
amb els horaris habituals i amb els
dos autobusos. La línia , que ara
funciona al , operarà al 
a partir de dimecres, dia , amb
els horaris normals. La línia L-E
de moment està fora de servei.

REDACCIÓ FIGUERES



Els quatre ajuntaments que
conformen la Badia de Roses
–l’Escala, Sant Pere Pescador, Cas-
telló d’Empúries i Roses– han
acordat l’adopció d’un paquet de
mesures fiscals i d’un pla de pro-
moció i comunicació, per donar
resposta a les afectacions que la
pandèmia de la Covid- està
provocant en el sector turístic. 

Amb aquest front comú es pre-
tén oferir solucions econòmiques
a les activitats del sector turístic i
impulsar una estratègia conjunta
per posar en valor i difondre els
atractius de la badia.

Entre els acords assolits hi ha la
petició a la Generalitat perquè
concedeixi una pròrroga d’un any
dels Plans d’usos i serveis de tem-
porada de platges, de manera que
l’afectació, que estan patint  les ac-
tivitats amb concessió, es vegi re-
compensada amb l’ampliació
d’un any més de les concessions.
Paral·lelament, demanen que
s’anul·li o es redueixi el cànon
d’ocupació del domini públic ma-
ritimoterrestre del Servei provin-

cial de Costes, i es comprometen
a reduir els cànons municipals al
temps real en què les activitats ha-
gin funcionat, amb una reducció
mínima de les quotes d’un .

Una altra mesura és la reducció
de la taxa d’ocupació de la via pú-
blica, que cada municipi aplicarà
d’acord amb les seves ordenances

fiscals, però que en tots els casos
es preveu que arribi a bonifica-
cions del . També autoritza-
ran l’ampliació de terrasses per fer
front a les mesures de protecció i
seguretat marcades per les auto-
ritats sanitàries.

Els quatre municipis han acor-
dat, també, treballar en una estra-

tègia conjunta per a la promoció
de la badia. En aquest sentit, i mal-
grat que el Club de les badies més
belles del món, del qual forma
part la badia de Roses, ha condo-
nat la quota anual als membres,
els quatre ajuntaments la faran
efectiva íntegrament per tal de de-
senvolupar un pla de promoció i
comunicació conjunt, per a la po-
sada en valor dels atractius natu-
rals, culturals i gastronòmics del
territori.   

Tots quatre  ajuntaments con-
sideren clau treballar en xarxa, i
fomentar el turisme responsable
i sostenible. Per això, la primera
fase del pla acordat apostarà per
un missatge de sosteniblitat, qua-
litat i seguretat de la badia de Ro-
ses, i una segona fase estarà vin-
culada amb l’àmplia oferta turís-
tica i cultural.

REDACCIÓ ROSES

Roses, Castelló, Sant Pere i l’Escala van
a una per atraure turisme a la Badia 
Els quatre municipis s’han posat d’acord per adoptar mesures fiscals i promocionals conjuntes

EMPORDÀ

La badia de Roses forma part del Club de les Badies més belles del món.

Aquesta setmana el Servei
d’Atenció al Ciutadà de Roses ha
començat les atencions indivi-
dualitzades presencials, sempre
amb cita prèvia. Tot i que la gestió
telemàtica continua sent priorità-
ria  i les consultes  s’atenen inicial-
ment de manera telefònica, en els
casos en què alguna gestió no pu-
gui ser resolta o l’usuari no disposi
dels mitjans electrònics necessa-
ris, es dona cita per ser atesos pre-
sencialment.

Aquestes atencions es realitzen
amb seguiment de totes les mesu-
res de seguretat establertes per a
personal i usuari. L’alcaldessa,
Montse Mindan, ha explicat que
s’han instal·lat mampares de se-
paració i tot el personal va equipat
amb les mesures de protecció ne-
cessàries. També és obligatori l’ús
de mascareta per part dels ciuta-
dans i és absolutament impres-
cindible disposar de cita prèvia.
En cas que l’usuari no segueixi to-
tes les indicacions i mesures de
protecció individuals exigides, no
podrà accedir a les oficines muni-
cipals a fer els tràmits.

REDACCIÓ ROSES

El Servei d’Atenció
al Ciutadà obre
amb cita prèvia 
i fortes mesures
de protecció 

Primer se centraran en la
seguretat, sostenibilitat i
qualitat de l’entorn i, després,
en l’oferta turística i cultural
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Seguiu  l’actualitat a través de la nostra web
Informació actualitzada diàriament 24/7

www.empordà.info 

COMUNICACIÓ

Les platges no serien el mateix
sense els xiringuitos. El president
de l’associació, recentment cons-
tituïda, explica com estan treba-
llant per poder obrir aquest estiu.
La voluntat, diu, no és fer diners,
sinó mantenir un servei.

A partir de quina fase poden
obrir els xiringuitos?

A la fase . A part d’esperar a
aquesta desescalada, necessita-
rem entre  i  dies per instal·lar
l’estructura i preparar-ho tot. Una
altra cosa és que algun ajunta-
ment faci els ulls grossos i permeti
fer-ho abans. Sent molt positius,
ens situem a Sant Joan.

Seria fàcil pensar que els xi-
ringuitos són com els bars i res-
taurants.

Nosaltres no tenim llicència de
bar/restaurant i és el que recla-
mem des de l’associació. Ara, se-
gons la normativa, som una guin-
gueta expenedora de begudes i
gelats. No tenen en compte que
també donem molts altres serveis,
som un punt de trobada i de so-
cors.

Haureu d’aplicar les mateixes
mesures que la resta d’establi-
ments tot i no ser considerats
bar ni restaurant?

Fa  dies que treballem en  tot
un seguit de mesures sanitàries.
Som  socis i tenim una comis-
sió sanitària que prepara un pro-
tocol que complementarem amb
les mesures de l’Estat. 

Ens pot avançar alguna
d’aquestes mesures?

A la nostra tipologia de negoci,
ens ve gent de tots costats. Una
cosa que s’ha de fer, tant sí com no,
és fer un perímetre perquè la gent
entri i surti per on diem nosaltres.
També estem pensant a fer con-
trol de temperatura. Penseu que

tindrem molt poca ocupació, pas-
sarem de  taules a , per exem-
ple. Hem de garantir als treballa-
dors, a les nostres famílies i a la
resta de clients que és un ambient
segur, i és el que ens interessa.  

Val la pena obrir aquest estiu?
Tenim la temporada perduda.

Obrim pels treballadors fixos dis-
continus, per cotitzar, i perquè
després de  o  mesos de confi-
nament la gent té l’ansietat a límits
molt alts i necessita asseure’s en
una terrassa i desconnectar. Som
la gent que ha de donar aquest
servei. No anem a fer caixa, i els
consistoris tampoc haurien de te-
nir aquest objectiu aquest estiu.

Què vol dir?
Estem treballant perquè els

ajuntaments requalifiquin el cà-
non.  De  socis, hi ha uns 
ajuntaments, i cadascú té una ma-
nera de fer les coses. Uns tenen
més predisposició que d’altres i al-
tres que esperen veure què fa el
del costat.  Culpen a costes, i no és
cert. Dos van a costes i vuit van a
l’ajuntament. Són ells que han de
rebaixar el cànon. Ara per ara,  un
de cada quatre xiringuitos no
obrirà aquest any. 

S.D.  ROSES
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«No anem a fer caixa,  
i els consistoris no haurien
de tenir aquest objectiu»

Entrevista Basel Junaidi
 PRESIDENT DE L’ASSOCIACIÓ DE XIRINGUITOS DE CATALUNYA

EMPORDÀ

Junaidi va ser nomenat a l’abril.

Un xiringuito no és una barra de
venda de gelats. Aquestes casetes
que apareixen a l’estiu sobre la sorra
de la platja ofereixen molt més que
refrescos.  Si es perd algú, un nen o
un avi, va al xiringuito, si busques a
algú,  també hi vas. Si quedes en una
platja, quedes al xiringuito. Si es per-
den unes claus, si es tallen el peu, si
algú s’afoga..., queda clar, els xirin-
guitos són un punt de socors,
d’emergència, per als usuaris de la
platja.

Aquest estiu es presenta compli-
cat perquè aquestes instal·lacions
puguin obrir les seves portes, encara
que no en tinguin. Aquest és un dels
problemes amb els quals hauran de
lluitar els xiringuiteros. Fer tanques
perimetrals i reduir l’aforament en
els espais o controlar les aglomera-
cions.  Ara per ara, un de cada quatre
xiringuitos de Catalunya ja ha dit que
no obrirà. A les nostres platges, al-
guns lluitaran fins a l’últim moment
per poder oferir un bon mojito quan
acabi el confinament i es pugui gau-
dir del sol, la sorra i les vistes al mar.

Un exemple és el Xiri X, que en-
guany es troba enmig del concurs
per poder reprendre l’activitat. Tan-
mateix, si s’aprova la pròrroga del pla
d’usos, el concurs es posposaria per
a l’any vinent. Des del Xiri X diuen
tenir moltes ganes de tornar a la plat-
ja, i aquest any  encara més, ja que
celebren els  anys i «tenim grups
coneguts que volen venir i fer una
gran festa, i la gent, clients i treballa-
dors, tenim moltes ganes de tornar
al Xiri X». La data, però, encara és un
misteri, i dependrà de l’evolució de
la desescalada.

Pendents del cànon
L’Associació de Xiringuitos de Cata-
lunya avisa que s’ha posat a treballar
perquè els ajuntaments també s’es-
trenyin el cinturó i revisin el cobra-
ment dels cànons, les taxes i els im-
postos de l’activitat. I és que, segons
l’entitat, de cada deu euros, vuit són
per als ajuntaments i  per al Servei
provincial de Costes del Ministeri de
Medi Ambient i Medi Rural i Marí.
Des de l’associació de Xiringuitos,
però, es demana que les administra-
cions implicades «no perdin més
temps i prenguin mesures orienta-
des a salvar el sector» per no deixar
aquest estiu «les platges buides de
serveis».

Agustí Badosa, alcalde de Sant
Pere Pescador, és coneixedor que
tots els locals de les platges del mu-
nicipi  «tenen ganes de muntar, i tots
han descartat no obrir». Tanmateix
recorda que «el pla d’usos no depèn
de nosaltres, i tot està suspès».  Sant
Pere Pescador, juntament amb  Ro-
ses, Castelló d’Empúries i l’Escala,
s’han unit en una estratègia comu-
na, on un dels punts acordats és  de-
manar l’anul·lació o reducció del cà-
non d’ocupació del domini públic
marítim i terrestre a l’Estat i reduir
proporcionalment els cànons mu-
nicipals al període real en què els xi-
ringuitos hagin pogut tenir activitat,
amb una reducció mínima prevista
d’un  de les quotes.

A Llançà, l’alcalde Francesc Guis-
set, i a Colera, Lluís Bosch, diuen que
estan estudiant diferents mesures
pel que fa a la seva part, amb la vo-
luntat d’ajudar el màxim
a les

empreses i els negocis del municipi,
i al Port de la Selva, Josep Maria Cer-
vera, manifesta la possibilitat que,
en cas de perdre la temporada, es
pugui compensar allargant un any
més de concessió.

Les restriccions
Una de les mesures que més preo-
cupa el sector és la d’haver de nete-
jar els serveis cada vegada que una
persona en faci ús, el que requeriria
personal únicament per a aquesta
tasca.  D’altra banda, tal com expres-
sa el president de l’Associació de Xi-
ringuitos, Basel Junaidi, els usuaris
arriben al lloc per tots els costats
possibles: per davant, des de la plat-
ja, sortint de l’aigua; per darrere, des
del carrer, quan acaben d’arribar;
pels costats, on tenen la tovallola i
estan estirats, etc. Per això fer el con-
trol d’accés resulta una complicació
afegida. Des de l’entitat, però, ja han
proposat la mesura d’un tancat pe-
rimetral, i des dels ajuntaments es
comença a parlar dels recursos a
l’hora de supervisar el compliment
de les mesures sanitàries i de segu-
retat.

Alguns consistoris, com el de Cas-
telló d’Empúries, cedeixen tot el
control a la policia local i als inspec-
tors, que hauran d’intensificar les
seves tasques a primera línia de mar.
Altres, com Llançà, també sumaran
esforços de la policia local per super-
visar l’aforament dels xiringuitos,
però, sobretot, «apel·lem a la res-
ponsabilitat de l’encarregat de l’es-

tabliment i dels usuaris
del local».  

S.D. CASTELLÓ D’EMPÚRIES

Els xiringuitos a un pas de no
obrir tot i preparar un extens
protocol contra la Covid-19
Ajuntaments i negocis estudien mesures per ajudar un sector mal etiquetat

SÒNIA DUÑACH

El Xiri X té l’esperança de
poder celebrar el 25è
aniversari aquest estiu.

EMPORDÀ



BORJA BALSERA

Un control de la Guàrdia Urbana de Figueres en el tram urbà de l’antiga N-II durant la fase 0 del confinament.

La declaració oficial de l’estat
d’alarma per part del Govern es-
panyol el  de març passat va can-
viar les prioritats de treball diàries
de les forces de seguretat de tots els
territoris. Les dures mesures del
confinament de la població per evi-
tar l’expansió del coronavirus s’ha-
vien de fer complir i el control
d’aquest compliment anava a càr -
rec dels cossos policials. En l’àmbit
més local, en els municipis grans i
mitjans de l’Alt Empordà, aquesta
feina ha anat a càrrec de les policies
i els vigilants locals, més enllà del
treball habitual de seguretat ciuta-
dana exercida pels Mossos d’Es-
quadra. Les policies locals han po-
sat fins ara . sancions per tren-
cament del confinament.

«Les mesures eren molt estrictes
i vam tenir clar des d’un primer mo-
ment que s’havien de fer complir
atesa l’extrema gravetat del tema»,
apunta el vicealcalde de Figueres i
responsable de la Guàrdia Urbana,
Pere Casellas. «La ciutat és molt

complexa i és el punt neuràlgic de
trobada de la comarca. Els controls
per evitar la mobilitat que trencava
el confinament han estat constants.
Els agents han fet una gran feina»,
afegeix. 

En els municipis de la costa, els
problemes han tingut derivades di-
ferents. «A Roses hem intentat fer
molta pedagogia, però els controls
i el patrullatge també han estat
constants», diu el primer tinent d’al-
calde, Joan Plana. La plantilla de la
policia local rosinca va tenir un en-
trebanc seriós quan a la tercera set-
mana d’abril  tenien deu agents sos-
pitosos o afectats de patir coronavi-
rus. «Aquest fet ens va trasbalsar
molt. Primer per la preocupació pel
seu estat de salut i, després, pel que
comportava per al servei. La reacció
de la resta d’agents va ser especta-
cular, de predisposició total a cobrir
la feina que calgués. La nostra poli-
cia local ha fet un gran esforç», re-
coneix Plana, destacant «l’ambient
de treball i l’actitud de tots».

A la Mar d’Amunt i als municipis

del litoral, una de les principals
preocupacions de les primeres set-
manes va ser intentar aturar l’arri-
bada de gent de segones residèn-
cies. Des de Portbou fins a Cada-
qués, els respectius ajuntaments
van prendre les mesures necessà-
ries per evitar-ho, tallant carrers,
fins i tot. 

L’alcalde de Castelló, Salvi Güell,
diu que «aquest no va ser un pro-
blema greu en el nostre municipi,
perquè la majoria són estrangers i
tampoc podien arribar. La feina de
la nostra policia local ha estat la que
tocava i l’han feta molt bé. Vam tenir

un únic agent que va donar positiu
i que va resultar negatiu després.
Hem procurat no posar gaires mul-
tes i optar per la línia de l’avís i la in-
formació. Ara allò que ens costarà
resoldre és com cobrir els serveis de
la resta de l’any, ja que els agents no
han fet vacances en tot aquest
temps». A Roses també busquen
solucions per a cobrir la temporada
d’estiu.

Drons efectius a Llançà
A Llançà les vies d’actuació han es-
tat diverses. «Ens ha funcionat molt
bé el control estàtic de la Balleta, ha
estat una gran eina dissuasòria», ex-
plica l’alcalde, Francesc Guisset.
«També ho ha estat l’ús de drons
com a eina de vigilància, ens han
permès demostrar que no havia
arribat gent de segona residència
els caps de setmana, que ja hi eren
quan va començar el confinament,
i ens han ajudat a promocionar la
imatge d’un poble segur. La policia
local ha fet una feina excepcional».

L’alcalde de l’Escala, Víctor Puga,

també explica que en el seu muni-
cipi «les patrulles mixtes de la Poli-
cia Local i els Mossos van fer molta
pedagogia amb la gent. La nostra
població s’ha comportat de manera
impecable i el tema de les segones
residències no ha estat massa relle-
vant. La pregunta que ens fèiem era,
per als pocs que vam detectar, com
havien pogut arribar fins aquí».

Més enllà de la indignació gene-
rada a Figueres per tres intrusos de
la piscina que van increpar el per-
sonal de l’Hospital –que van ser
identificats i sancionats–, per a
l’anecdotari d’aquest confinament
queda l’home aturat a Figueres as-
segurant que feia una feina essen-
cial, ja que cobria «un servei se-
xual», o la família que corria pel ca-
rrer en banyador a Castelló en ser
descoberta  en una piscina. També
el rosinc que va sortir al carrer fart
de la seva germana «que manava
massa» o un altre, aturat en un con-
trol que venia de comprar sense la
compra: «Me la porta un taxi», va
dir als policies.

SANTI COLL FIGUERES

Les policies locals han tramitat 2.735
sancions per trencament del confinament
Els controls per evitar l’incivisme i la pedagogia a la ciutadania s’afegeixen a la preocupació per a la campanya d’estiu

g   EN XIFRES

Alonso Caballero és el sergent
en cap de la Policia Local de la
Jonquera. Va incorporar-se al càr -
rec a principi de febrer, poques
setmanes abans de l’estat d’alar-
ma. Té una àmplia experiència
adquirida en una llarga  etapa de
servei a Figueres.

Ha tingut una arribada mo-
guda, en plena crisi.

Cert, però m’he trobat una

plantilla molt motivada i que està
donant una resposta excel·lent a
les necessitats que ha generat la
pandèmia. També puc dir que la
gent del poble ha reaccionat molt
bé, amb un alt grau de civisme.

Té la plantilla que necessita
per cobrir els serveis?

Som divuit. Com a tot arreu, és
justeta d’efectius, però amb el que
tenim treballem. Procurem, so-
bretot de dia, tenir sempre dues
patrulles al carrer. Les policies lo-

cals fem molta feina diària que no
es veu.

Població fronterera amb per-
sones itinerants. Gens fàcil de
gestionar.

No, però tenim molt bona re-
lació amb els altres cossos de se-
guretat i ens ajudem. Amb els
Mossos mantenim entrevista
diària i amb la Policia Nacional i
la Guàrdia Civil parlem tan sovint
com cal. Aquests dies al Pertús
s’ha vist aquesta col·laboració.

Durant el confinament han
tingut feina.

Hem tramitat  denúncies
amb set detencions. Hi ha reinci-
dents, alguns d’ells toxicòmans,
que no fan mai cas de res i que
acaben detinguts després de di-
verses denúncies i advertiments.

La relació amb els camioners
ha estat bona, aquests dies? 

Sempre semblen els dolents de
la pel·lícula, però la gran majoria
passa per aquí complint la seva

feina. Al principi de la pandèmia
anaven una mica perduts. Arri-
baven a la Jonquera després de
dos mil quilòmetres havent-ho
trobat tot tancat pel camí. No han
generat més problemes dels ha-
bituals.

S. C. LA JONQUERA
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«Fem molta feina diària que no es veu»

Entrevista Alonso Caballero
 CAP DE LA POLICIA LOCAL DE LA JONQUERA

FALGUÉS

Alonso Caballero.
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Sancions durant el confinament

MUNICIPI                                                                           SANCIONS

Figueres                                                              1.587

Roses                                                                      295

L’Escala                                                                  286

Castelló d’Empúries                                             130

La Jonquera                                                           267

Llançà                                                                     170

Font: AJUNTAMENTS                               EMPORDÀ



L’Alt Empordà és una de les co-
marques que té menys casos d’in-
fecció per coronavirus de Catalu -
nya, en nombre absolut i en taxa
per habitant, segons un estudi ti-
tulat Incidència de la Covid- a
l’Alt Empordà per municipis.
Aquest treball l’ha elaborat el De-
partament d’Innovació i Recerca
de la Fundació Salut Empordà, a
partir de l’anàlisi d’informació
pròpia de l’entitat i de les xifres ofi-
cials de l’Agència de Qualitat i Ava-
luació Sanitàries de Catalunya i el
Departament de Salut. D’acord
amb aquestes dades, l’Alt Empor-
dà és la novena comarca en menor
prevalença del conjunt català.

Aquesta afirmació es basa en
les dades de tancament del mes
d’abril (fins al  de maig), en què
consten  casos confirmats a
l’Alt Empordà ( gestionats per
la FSE), la qual cosa representa
 positius per cada . ha-
bitants. En aquesta comarca hi ha
una incidència més gran en la po-
blació femenina:  dones ( )
/  homes ( ).

REDACCIÓ FIGUERES

L’Alt Empordà és una de 
les zones amb menys Covid 
Un estudi revela que en dos mesos s’han registrat 503 casos positius
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OPINIÓ

D
urant aquest confi-
nament se sent a par-
lar de la dificultat de
molta gent de tenir

«pau» a les nits i no somiar coses
estranyes provocades per la pan-
dèmia, viscuda com un malson,
de dies i de nits.

La devastació, sanitària i labo-
ral, provocada pel coronavirus,
ens planteja moltes preguntes
inquietants: Com ho farem, si
tanta gent perd la feina? I els pe-
tits negocis, com s’ho faran? I si
no ens venen turistes? I si els pa-
res no estan bé, com podran
orientar els fills? I si va pujant el
fracàs escolar? 

Aquesta pandèmia ens ha
igualat a tots, i ens ha fet veure
que som molt vulnerables. 

Ens en sortirem, diu el lema
que ens anima. Com ens en sor-
tirem? Arribi més aviat o més
tard la vacuna, tant de bo hàgim
après a valorar més les coses im-
portants. Un símptoma bonic és
que valorem els sanitaris, que
ens han convençut i els aplau-
dim, no pels seus discursos, sinó
per les seves accions. 

Les accions eficaces també te-
nim dret a esperar-les d’una clas-
se política i econòmica que hau-
ria de «rescatar» tantes persones
i empreses que queden al marge. 

Si el virus ha estat planetari,
també ho hauria de ser el canvi,
un nou ordre mundial, com fa
temps que pregona el papa Fran-

cesc, l’únic líder mundial amb
cara i ulls, que ja deia a l’encícli-
ca «Laudato si»: «Què significa el
manament ‘no mataràs’ quan un
 de la població mundial con-
sumeix recursos en tal mesura
que roba a les nacions pobres i a
les futures generacions el que
necessiten per a sobreviure?».

No hem pensat en el futur,
hem fet les coses només pel gau-
di personal i immediat, carre-
gant-nos l’ordre natural i ecolò-
gic, sense respecte per la natura i
pel demà. El polític britànic
Winston Churchill deia sàvia-
ment: «El polític es converteix en
estadista quan comença a pen-
sar en les pròximes generacions i
no en les pròximes eleccions».

I tots, com a ciutadans, també
hauríem de començar a viure
d’una altra manera, més sosteni-
ble, amb un consum més tran-
quil i de proximitat, amb un ma-
jor sentit de solidaritat per ajudar
els més desvalguts. Càritas de
l’Alt Empordà ha triplicat aquests

mesos l’atenció a les persones i
famílies que s’estan quedant sen-
se recursos per poder tirar enda-
vant amb certa dignitat. I altres
organitzacions de servei poden
dir el mateix.

Tot plegat suposarà un canvi
de xip en el concepte de progrés:
no només prevaldrà el progrés
tecnològic, sinó el progrés humà,
ètic i espiritual de les persones,
que ens faci veure més enllà de
la matèria.

Els qui seguim l’Evangeli de
Jesús, sentim al damunt el pes de
la paràbola del bon samarità: no
passis de llarg dels ferits per
aquesta crisi. I al mateix temps,
tenim la respiració de la pregà-
ria, el consol d’un Déu que
s’identifica amb els qui pateixen i
amb els qui ajuden els altres de-
sinteressadament. Cada dia
m’acosto al Sant Crist de l’esglé-
sia de Sant Pere, obro les mans i
el cor, i li prego en nom de tantes
persones que no poden venir
presencialment a pregar i per to-
tes les que més necessiten el
consol i el bàlsam de l’esperança.

Intentant mirar cap al futur,
que tothom pinta tan negre, pre-
go perquè les noves generacions,
després d’aquest malson en què
els hem ficat, puguin tenir som-
nis agradables.

* L’autor del text és rector de les 
parròquies de Figueres i arxipres-
te de l’Alt Empordà Interior

Miquel-Àngel Ferrés
* CAPELLÀ

HI PODRÀ
HAVER
SOMNIS
AGRADABLES?

La Covid- ha provocat un
canvi radical en el comportament
del patró de consum d’aigua dels
municipis en zones turístiques.
Des de l’inici del confinament, a
mitjans de març, la demanda d’ai-
gua s’ha mantingut pràcticament
constant i enguany no s’han ob-
servat els habituals increments de
consum dels caps de setmana o
de la Setmana Santa. El Consorci
de la Costa Brava ha informat que
ha subministrat un , menys
d’aigua durant el confinament
que en el mateix període del .

Aquesta tendència s’ha pogut
constatar  en els municipis en què
el Consorci fa més del  de
l’abastament anual en alta, com
són Cadaqués; Empuriabrava, al
terme; Roses, i Lloret de Mar. Són
poblacions en què l’activitat prin-
cipal va lligada al sector serveis,
sobretot al turisme, i en què la
pràctica absència de recursos lo-
cals permet fer una quantificació
més precisa de l’impacte del con-
finament sobre la demanda d’ai-
gua, segons fonts del Consorci. 

El tancament de bars, restau-
rants i hotels per la pandèmia, i en

general de l’activitat turística, ha
provocat una forta disminució de
la demanda.  

Segons dades facilitades pel
Consorci de la Costa Brava, tots
quatre municipis presenten uns
descensos acumulats superiors al
, amb el , de Cadaqués i
el , d’Empuriabrava com a re-
gistres més destacats. Des de la pri-
mera setmana de confinament, les
caigudes s’han anat intensificant.
Per exemple, a Cadaqués, es va re-
gistrar un -, del  al  de
març, mentre que la primera set-
mana de maig va enfilar-se fins al
-,. Precisament en aquesta
última setmana, la disminució ha
estat del  a Empuriabrava, del
, a Lloret i del  a Roses.

REDACCIÓ ROSES / CADAQUÉS / CASTELLÓ

Cadaqués, Empuriabrava 
i Roses noten el descens del
subministrament d’aigua

g   LES DADES

MUNICIPI                     POSITIUS

Agullana                                   2

Avinyonet de Puigventós     4

Bàscara                                    2

Biure                                         1

Boadella d’Empordà             0

Borrassà                                  8

Cabanelles                              0

Cabanes                                   2

Cadaqués                               14

Cantallops                               0

Capmany                               10

Castelló d’Empúries             31

Cistella                                      1

Colera                                       1

Darnius                                    0

El Far d’Empordà                   6

El Port de la Selva                  2

Espolla                                     0

Figueres                               179

Fortià                                        1

MUNICIPI                     POSITIUS

Garrigàs                                       0

Garriguella                              3

L’Armentera                            6

L’Escala                                  22

La Jonquera                             5

La Selva de Mar                      0

Lladó                                         3

Llançà                                    10

Llers                                         6

Maçanet de Cabrenys            3

Masarac                                   3

Navata                                      2

Ordis                                         2

Palau-saverdera                   35

Pau                                           0

Peralada                                  7

Pont de Molins                        1

Pontós                                      1

Portbou                                    3

Riumors                                   0

MUNICIPI                     POSITIUS

Roses                                     48

Sant Climent Sescebes         4

Sant Miquel de Fluvià            5

Sant Mori                                 0

Sant Pere Pescador               8

Santa Llogaia d’Àlguema     0

Saus, Camallera, Llampaies 3

Terrades                                 13

Torroella de Fluvià                0

Ventalló                                    2

Vila-sacra                                 3

Vilabertran                             6

Viladamat                               0

Vilafant                                  27

Vilajuïga                                   3

Vilamacolum                          0

Vilamalla                                 4

Vilanant                                    1

Casos positius per municipis entre el 25 de febrer i el 7 de maig 

Font: Agència de Qualitat i
Avaluació Sanitàries de Catalunya 

D’acord amb aquesta graella, el nombre de poblacions amb 0 casos confirmats és de 14, i
la gran majoria tenen menys de 5 casos. Només la ciutat de Figueres supera els 100 casos
en una sola localitat. Les prevalences per municipis són molt variables ja que la majoria
tenen menys de 5.000 habitants.

El Consorci de la Costa Brava
ha gestionat la distribució
d’un 20,5% menys durant 
el confinament 

El tancament de bars,
restaurants i establiments
turístics s’ha fet notar
aquests dos darrers mesos



L’Ajuntament de Capmany ha
aprovat inicialment, en l’últim ple
municipal, el projecte d’adequa-
ció de la nau de llevant de la coo-
perativa agrícola El Parral, per
convertir-lo en un centre d’expo-
sició i interpretació del vi. Segons
explica l’alcalde, Joan Fuentes,
«cada tina serà explicativa» i l’ob-
jectiu que s’han marcat serà po-
der estrenar aquest nou espai per
la festa major del febrer de l’any vi-
nent. En la mateixa sessió plenà-
ria, es va aprovar el conveni amb
la família Cabañó-Juanola per la
cessió en dipòsit, en règim de co-
modat de diverses peces vincula-
des amb el món de la vinya i el vi.

«Hem aprovat el projecte i, ara,
s’ha de licitar», manifestava el bat-

lle capmanyenc, que destaca les
 peces de la família llersenca,
que havien estat  exposades, fins
a l’any passat, a la cooperativa Ri-
cardell de Pont de Molins.

L’edifici de la Cooperativa El

Parral es va construir a principis
del segle XX i el Sindicat de Cap-
many va ser el primer de l’Alt Em-
pordà. L’any  la cooperativa
es va dissoldre i l’edifici va passar
a ser propietat de l’Ajuntament de

Capmany, que dona continuïtat a
la recuperació d’aquesta instal·la-
ció emblemàtica.

L’alcalde de Capmany també
destaca, dels temps actuals, que,
«malgrat no prestar atenció pre-
sencial a l’ajuntament, tot ha se-
guit funcionant amb normalitat,
ja que els departaments adminis-
tratius i tècnics han pogut seguir
treballant des de casa sense retar-
dar cap tràmit». 

Joan Fuentes, sobretot, vol fer
una menció i un agraïment espe-
cial a la feina de la secretària in-
terventora. «Vull fer un agraïment
i reconeixement a la seva gran fei-
na i dedicació durant cada dia des
que treballem i estem en estat
d’alarma», manifesta l’alcalde de
Capmany.

MARC TESTART CAPMANY

La cooperativa de Capmany tindrà un
centre d’interpretació de la vinya i el vi
El nou espai és previst que es pugui inaugurar el febrer del 2021, coincidint amb la festa major

EMPORDÀ

L’interior de la cooperativa El Parral de Capmany.

Breus

Els representants dels restau-
rants de La Cuina del Vent donen
la cara en una nova campanya
promocional que han titulat es-
temenmarxa i que han començat
a difondre a les xarxes socials.
Aquest grup gastronòmic compta
amb el suport de l’Associació
d’Empresaris d’Activitats d’Hos-
taleria de l’Alt Empordà.

REDACCIÓ FIGUERES

GASTRONOMIA

La Cuina del Vent
llança nova promoció 

L’associació Professionals de
Sala ha organitzat, al seu compte
d’Instagram, una conversa en di-
recte amb Joan Manté, el cap de
sala del Motel Empordà de Figue-
res, per a aquest dimarts,  de
maig, a les  de la tarda. Per a l’oca-
sió, Joan Manté ha preparat una
xerrada sobre el passat, el present
i el futur de la sala. 

REDACCIÓ FIGUERES

PERSONAL DE SALA

Joan Manté conversa
en directe a Instagram

HABITATGE

Optimisme en 
el sector immobiliari

Joan Company, president del
col·legi d’Agents de la Propietat
Immobiliària (API) de Girona,
confia que aquesta crisi no serà
com la del  «i el preu de l’ha-
bitatge no baixarà un  o un 
com va passar aleshores».

REDACCIÓ FIGUERES

La DO Empordà i l’Ajuntament
de Girona tenien programada per
a aquest cap de setmana del , ,
i  de maig la vuitena edició de la
fira Tocs de Vi de l’Empordà a Gi-
rona. L’activitat, però, ha quedat
cancel·lada a causa de l’emergèn-
cia sanitària actual. Els organitza-
dors reiteren el seu compromís de
celebrar-la de nou l’any vinent.

REDACCIÓ FIGUERES / GIRONA

ENOLOGIA

La fira Tocs de Vi de
l’Empordà, cancel·lada
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ACTUALITATECONOMIA

La Generalitat ja dona la tem-
porada de creuers pràcticament
per perduda i avança que, si hi ha
alguna escala, serà testimonial.
«Tots estem treballant de cara al
», admet el director general
de Ports, Joan Pere Gómez. El co-
ronavirus ha impactat de ple en
aquest sector turístic. La tempora-
da hauria d’haver arrencat el 

d’abril. El vaixell Berlín, que tenia
previst fondejar a la badia de Ro-
ses, engegava la primera de  es-
cales que arribarien a portar fins a
. passatgers, repartits entre
la Costa Brava i la badia dels Alfacs.

Com sempre, el port que en su-
mava més era el de Palamós (amb
 escales i . creueristes), se-
guit del de Roses (set escales i
. passatgers).

REDACCIÓ ROSES

Ports ha donat per perduda 
la temporada de creuers

El Departament de Treball de
la Generalitat ha desestimat la pe-
tició d’ERTO de l’empresa pluri-
municipal Fisersa. La Generalitat
va comunicar la setmana passada
la «inadmissió» del pla perquè no
es veu la «força major» al·legada
per la societat pública. La petició
va ser aprovada per la direcció,
donant compte al Consell d’Ad-

ministració el passat  d’abril.
L’Expedient havia d’afectar  dels
 treballadors de Fisersa.

El conseller delegat  i vicealcal-
de de Figueres, Pere Casellas, ha
anunciat la presentació «d’un re-
curs. L’ERTO beneficiava tant els
treballadors com l’erari públic de
les administracions implicades a
la societat, amb un estalvi men-
sual de . euros». 

SANTI COLL FIGUERES

L’empresa Fisersa recorrerà 
la desestimació de l’ERTO

Sant Pau, 145 - FIGUERES
Tel. 972 514 710 - Fax 972 514 715 

 www.qdn.cat - qdn@qdn.cat

Professionals en l’assessorament d’empreses i particulars
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FIGUERES: Av. Salvador Dalí, 146 (Edifici Talaia)- T.972511713 · GIRONA: Gran Via Jaume I, 14 Baixos – T.972208258

www.rm-assessors.cat
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Els nens de l’escola han pres part de la festa confinada.

Aquest cap de setmana s’ha ce-
lebrat la tradicional festa de Sant
Isidre de Cabanes, amb una versió
confinada de la Sembra dels Pi -
nyons. L’estat d’alarma pel coro-
navirus no ha permès desenvolu-
par-la com de costum, però «amb
imaginació i tecnologia», la Co-
missió de Sant Isidre i l’Associació

els Potamolls han aconseguit
mantenir la tradició. 

Hi han intervingut, virtual-
ment, les mateixes persones de
l’any passat, amb un text adaptat
a les circumstàncies. L’escola del
municipi ha aportat a la festa un
vídeo «extraordinari i adient a la
diada» en què els nens i les nenes
han presentat les seves plantes in-

ventades. Per la seva banda,
l’Ajuntament ha ofert  activitats
virtuals com ara  pregó, taller de
manualitats infantils, o activitats
esportives i Ràdio Cabanes ha
ofert un ball de fi de festa. Els or-
ganitzadors diuen que  «ha estat
una experiència interessant, tot i
això esperem que l’any vinent ens
puguem veure a la plaça».

REDACCIÓ CABANES

Cabanes celebra una versió confinada
de la tradicional Sembra dels Pinyons  

Breus

ROSES

La biblioteca supera
els 53.000 usuaris

Les biblioteques són un dels
equipaments culturals més indis-
pensables. Això ho corroboren,
per exemple, les xifres fetes públi-
ques per la de Roses que on l’any
passat van passar . perso-
nes, cosa que suposa una mitjana
diària de . Les dades tambe
mostren un increment de les visi-
tes virtuals via web o en xarxa fins
a ascendir a les . anuals.

REDACCIÓ ROSES

FIGUERES

El Claustre ha reobert
exposant nova obra 

La galeria d’art El Claustre de Fi-
gueres ha tornat a obrir després de
dos mesos tancada a causa de la
Covid-. Ho fa exposant obres
d’alguns dels artistes que tenien
programats durant aquest temps
de tancament com és el cas de
Díaz Alamà i Didier Lourenço. Tot
i això no es farà inauguració. La
idea és que a l’estiu es pugui fer la
tradicional col·lectiva. 

REDACCIÓ FIGUERES

LA-SALA.ONLINE

Gran acollida de l’estrena de la-
sala.online, una sala de concerts
virtual i una alternativa als con-
certs tradicionals. L’estrena es va
fer amb la presentació del nou tre-
ball de Sanjosex, Dos somnis, des
dels estudis de MusicLan a Avi -
nyonet. L’artista va rebre els inputs
dels seguidors a la xarxa i va reco-
nèixer sentir-se molt còmode.

REDACCIÓ AVINYONET DE PUIGVENTÓS

AVINYONET DE PUIGVENTÓS

Sanjosex estrena amb
èxit els concerts en
directe la-sala.online

El ceramista i professor   Ramon
Fort ha trobat en el confinament
la possibilitat i el temps d’home-
natjar el col·lectiu  sanitari utilit-
zant el  seu ofici. «A les ciutats se
surt al balcó i la gent aplaudeix
però aquí,  a Llers, jo estic en un
racó del poble. No té sentit sortir
sol a fer un agraïment, així que en
un moment donat vaig pensar:
part del meu confinament el de-
dicaré a reconèixer la gran feina
que estan fent, a través de l’art».

El resultat, creat des del seu ta-
ller,  ha estat la sèrie gerros sani-
taris que inclou  peces de ce-
ràmica esmaltades  que  portarà
personalment a l’Hospital de Fi-
gueres «ara que  entrem en fase 
com a mostra d’agraïment perquè
se’ls distribueixin entre el perso-
nal». Són gerros de coll estret, una
forma que l’artista va triar de ma-
nera aleatòria, i cada un d’ells està
decorat amb un cor: «És un ele-
ment simbòlic que d’alguna ma-

nera és representatiu de tot el que
està posant el col·lectiu  sanitari
en aquesta crisi».

«En un moment que teníem
molt de temps», Ramon Fort ha
dedicat algunes setmanes a mo-
delar aquest personal homenatge
que també li ha servit, segons diu,
per «comprovar que encara
m’apassiona l’ofici perquè feia
molt de temps que no feia un tre-
ball seriat, repetitiu».  Mentre tre-
ballava pensava: «Ens desconfi-
naran i encara no hauré acabat,
una mica ingenu per part meva,
però  he pogut comprovar que
m’ho he passat bé  personalment
modelant tots aquests gerros».

Fort es dedica des de fa un
temps a elaborar una classe
d’obra més personal i a realitzar
un parell d’exposicions a l’any. El
confinament li ha fet parar la seva
activitat econòmica principal en
aquests moments, és a dir, totes
les classes que habitualment re-
alitza a la seva escola- taller, con-

vertit en un dels centres no reglats
més antics de Catalunya. També
els cursos que havia de fer a Ma-
llorca i a Madrid s’han anul·lat i de
cara a l’estiu es planteja tirar en-
davant els tallers de la seva escola
limitant l’aforament a la meitat:
«Tot  i  la situació, he baixat cada
dia  al taller i he fet feina per gaudir
jo, però sense cap objectiu clar».  

Abans de declarar-se l’estat
d’alarma, Fort va poder obrir el
seu taller al programa Tabús de
TV. «La productora va connectar
amb nosaltres interessant-se en el

nostre espai per poder fer-hi una
activitat de torn amb el col·lectiu
invident, tot un cant al sentit del
tacte. Va ser tot un dia  al taller el
que vam passar gravant. Era la
nostra  primera vegada fent una
activitat d’aquesta mena, una cosa
puntual que va ser molt interes-
sant i repetiríem», assenyala Fort.

Pròxims projectes
A l’espera de retornar a la norma-
litat, l’artista parla de la seva pro-
pera exposició, que serà a finals
d’any, al Museu de la Terrissa de
Quart. L’obra que hi portarà,  ja es
va poder veure l’any passat a Suïs-
sa, s’ha presentat a l’espai Aljub de
Figueres, on exposa regularment,
i a Girona, a l’espai dels Amics del
Museu D’art. 

Fusions, títol de la mostra, és
una selecció d’obra recent de ce-
ràmica que evoca les característi-
ques fascinants dels materials que
es fonen gràcies als processos vol-
cànics.

SÒNIA FUENTES LLERS

Tribut als sanitaris, modelat en fang
El ceramista Ramon Fort dedica 350 gerros «a un col·lectiu que ha posat el cor en aquesta crisi»

EDUARD MARTÍ

L’artista al seu taller amb les 350 obres creades, un reconeixement emotiu a una feina feta des del cor.

L’escola-taller Ramon Fort 
de Llers s’ha convertit en un
espai per al reconeixement 
a través de l’art i el fang

L’artista s’ha refugiat en el 
seu ofici i ha creat la sèrie
«Gerros sanitaris» per 
al personal de l’Hospital
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Roses

Roses elabora una enquesta sobre
violències sexuals als espais
públics d'oci
Sol·licita la col·laboració de la ciutadania, especialment dones, joves fins a 30 anys i
col·lectiu LGTBI

EMPORDA.INFO  18.05.2020 | 13:53

L'Ajuntament de Roses està elaborant un Protocol

d'abordatge de les violències sexuals als espais

públics d'oci. Per a la seva realització, sol·licita la

col·laboració de la ciutadania -especialment

dones, joves fins a 30 anys i col·lectiu LGTBI-,

responent una enquesta per conèixer opinions i

experiències que permetin plantejar les actuacions

més ajustades a la realitat del municipi.

Totes les persones interessades a participar,

poden respondre el qüestionari, fins al 5 de juny, a

través del portal web municipal. Contestar les

preguntes només ocupa uns 6 minuts, i poden fer-ho tant persones residents a Roses com de fora del

municipi que gaudeixen dels espais públics d'oci de la població. Totes les respostes es registraran de

manera anònima i confidencial.

El formulari també es farà arribar a entitats i instituts del municipi, per tal de poder comptar amb la

participació del major nombre de persones, i es difondrà a través del CAR Jove i de es xarxes socials

municipals.

A través de les preguntes de l'enquesta, s'aborden aspectes com quins són els espais i festes més

freqüentats de Roses, si la persona ha experimentat o ha presenciat en aquests moments d'oci

situacions com frecs i tocaments, comentaris o gestos sexuals, exhibicionisme, agressions,

comentaris ofensius o degradants€ i com s'ha reaccionat en cas d'haver-los viscuts (autodefensa,

ignorar a la persona en qüestió, marxar de l'espai d'oci, demanar socors, acudir a la seguretat de

l'esdeveniment o local, dirigir-se a un punt lila... ). Es demana també quin és el grau de coneixement

dels punts liles i quina utilitat se'ls atribueix, així com quines iniciatives es consideren més útils per

combatre les agressions sexistes en espais d'oci.

Totes les preguntes fan referència a les experiències viscudes al llarg dels darrers anys 5 anys. Es vol

obtenir així una radiografia actual de les possibles circumstàncies i situacions on quedin vulnerats els

drets de les dones i de la resta de persones discriminades per raons de gènere.

Avançar en el protocol

La recopilació i estudi de les dades recollides, permetrà l'Ajuntament avançar en l'elaboració del

Protocol d'abordatge contra les violències sexuals als espais públics de Roses. L'objectiu és cercar

les actuacions que erradiquin aquestes violències, un greu problema que ens afecta com a societat,

que són una violació dels drets humans i una forma de discriminació contra les dones i les persones

LGTBI. Localitzar els espais d'oci que generen inseguretat forma part de l'estudi per tal d'incidir en la

seva ordenació per fomentar i facilitar que les persones puguin transitar-los de forma lliure, garantint

així els seus drets com a ciutadania.

L'elaboració d'aquests protocols és una iniciativa impulsada per l'Agència Catalana de la Joventut de

la Generalitat de Catalunya. Des de l'Ajuntament de Roses es treballa en la seva configuració de

manera transversal, amb la participació dels departaments d'Acció Social, Festes, Seguretat Ciutadana,

Educació, Salut i Joventut.

Més informació

Manel Nuez: «Hi ha qui encara creu que un intersexual és un hermafrodita».

Amb mirada femenina.

Figueres es declara ciutat feminista.
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col·lectiu LGTBI

EMPORDA.INFO  18.05.2020 | 13:53

L'Ajuntament de Roses està elaborant un Protocol

d'abordatge de les violències sexuals als espais

públics d'oci. Per a la seva realització, sol·licita la

col·laboració de la ciutadania -especialment

dones, joves fins a 30 anys i col·lectiu LGTBI-,

responent una enquesta per conèixer opinions i

experiències que permetin plantejar les actuacions

més ajustades a la realitat del municipi.

Totes les persones interessades a participar,

poden respondre el qüestionari, fins al 5 de juny, a

través del portal web municipal. Contestar les

preguntes només ocupa uns 6 minuts, i poden fer-ho tant persones residents a Roses com de fora del

municipi que gaudeixen dels espais públics d'oci de la població. Totes les respostes es registraran de

manera anònima i confidencial.

El formulari també es farà arribar a entitats i instituts del municipi, per tal de poder comptar amb la

participació del major nombre de persones, i es difondrà a través del CAR Jove i de es xarxes socials

municipals.

A través de les preguntes de l'enquesta, s'aborden aspectes com quins són els espais i festes més

freqüentats de Roses, si la persona ha experimentat o ha presenciat en aquests moments d'oci

situacions com frecs i tocaments, comentaris o gestos sexuals, exhibicionisme, agressions,

comentaris ofensius o degradants€ i com s'ha reaccionat en cas d'haver-los viscuts (autodefensa,

ignorar a la persona en qüestió, marxar de l'espai d'oci, demanar socors, acudir a la seguretat de

l'esdeveniment o local, dirigir-se a un punt lila... ). Es demana també quin és el grau de coneixement

dels punts liles i quina utilitat se'ls atribueix, així com quines iniciatives es consideren més útils per

combatre les agressions sexistes en espais d'oci.

Totes les preguntes fan referència a les experiències viscudes al llarg dels darrers anys 5 anys. Es vol

obtenir així una radiografia actual de les possibles circumstàncies i situacions on quedin vulnerats els

drets de les dones i de la resta de persones discriminades per raons de gènere.

Avançar en el protocol

La recopilació i estudi de les dades recollides, permetrà l'Ajuntament avançar en l'elaboració del

Protocol d'abordatge contra les violències sexuals als espais públics de Roses. L'objectiu és cercar

les actuacions que erradiquin aquestes violències, un greu problema que ens afecta com a societat,

que són una violació dels drets humans i una forma de discriminació contra les dones i les persones

LGTBI. Localitzar els espais d'oci que generen inseguretat forma part de l'estudi per tal d'incidir en la

seva ordenació per fomentar i facilitar que les persones puguin transitar-los de forma lliure, garantint

així els seus drets com a ciutadania.

L'elaboració d'aquests protocols és una iniciativa impulsada per l'Agència Catalana de la Joventut de

la Generalitat de Catalunya. Des de l'Ajuntament de Roses es treballa en la seva configuració de

manera transversal, amb la participació dels departaments d'Acció Social, Festes, Seguretat Ciutadana,

Educació, Salut i Joventut.
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Manel Nuez: «Hi ha qui encara creu que un intersexual és un hermafrodita».

Amb mirada femenina.

Figueres es declara ciutat feminista.
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Nou Canal de difusió WhatsApp per
a empresaris i professionals de
Roses
L'Àrea de Promoció Econòmica de Roses promocionarà les accions, informacions i
cursos que organitza

EMPORDA.INFO  18.05.2020 | 12:04

L'Àrea de Promoció Econòmica de Roses amplia

els seus canals de difusió i ha creat un canal de

difusió a través de la plataforma WhatsApp, per

donar a conèixer a empreses i professionals de

Roses les accions, informacions, cursos, etc que

organitza.

Si voleu formar part d'aquest canal de difusió

només heu de clicar a aquest enllaç

(https://chat.whatsapp.com/LIoGYs9cWme9FZdBc75b3Y) des del mòbil o el PC tenint el

web.whatsapp.com actiu i us afegireu al canal.

Us recordem també que Promoció Econòmica de Roses disposa d'un newsletter actiu des del qual

s'envien informacions d'interès per al sector econòmic. Si el voleu rebre podeu omplir un formulari

d'adhesió que proporcionarà l'Ajuntament i enviar-lo a promocioeconomica@roses.cat.

Notícies relacionades

El Consell i la Cambra coordinen accions en favor del teixit empresarial.  Comarca

Llançà acorda un Pla de Mesures Econòmiques d'ajuda davant la pandèmia.  Economia

Els empresaris de Roses demanen ajuts directes i reducció de taxes .  Economia

Vilafant destina 20.000 euros en ajudes per empreses i autònoms .  Economia

L'Empordà i l'economia de les desigualtats: bany de realitat postcoronavirus.  Comarca

Un nou model turístic Diversificació de l'economia, sota quatre eixos interrelacionats: Millorar la connectivitat.
 Comarca

L'Íbex-35 obre setmana amb una pujada de l'1,65% i s'encamina cap als 6.600 punts.  Economia
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Tancament dels carrers peatonals
de Roses que es mantenien oberts
durant el confinament
A partir del proper dimecres, 20 de maig

EMPORDA,INFO  18.05.2020 | 17:24

A partir del proper dimecres, 20 de maig, els

carrers peatonals del casc antic de Roses que des

del 2 d'abril s'havien obert per tal de facilitar el

trànsit de vehicles durant el confinament, tornaran

a tancar-se a la circulació.

La mesura va ser presa per l'Ajuntament per tal de

facilitar els desplaçaments de serveis essencials i

d'aquelles persones que havien de traslladar-se per

portar aliments, medicaments o productes de

primera necessitat a persones que ho requerien.

La nova fase de desescalada, amb una major afluència i circulació de vianants pels carrers per

passejar, realitzar esport i resta d'activitats permeses, així com la reobertura d'establiments

comercials i de restauració, motiva que, a partir d'aquest dimecres, es tornin a tancar al trànsit de

vehicles aquests carrers peatonals..

Notícies relacionades

Primer dia de la fase 1 a l'Empordà i tota la demarcació de Girona.  Comarca

Comerços i terrasses de bars i restaurants de Figueres obren sense cap incidència.  Comarca

Les terrasses gironines arrenquen amb preparatius d'última hora .  Girona

Les asseguradores comencen a pagar prestacions a sanitaris afectats .  Economia

Els municipis de fins a 10.000 habitants sense límit horari de passeig.  Espanya

Castelló defineix un pla pel retorn a l'activitat presencial dels seus treballadors.  Comarca

Roses preveu una obertura esglaonada dels serveis municipals.  Comarca

Figueres elabora una guia de recomanacions pels negocis que obren en fase 1.  Comarca

Què es pot fer a la fase 1 de la desescalada?.  Catalunya
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Cada platja, un món
El Punt. Els municipis del litoral gironí intenten adaptar-se amb mesures locals a la
falta de normativa sobre aïllament a les platges. Els grans espais de sorra estaran més
acotats, mentre que és inviable controlar les cales.
Els municipis del litoral de Girona miren de regular l’accés a les platges i cales ara que
s’acosta la temporada de bany. La falta d’una normativa clara sobre la platja complica
l’adopció de mesures, tot i que tots intenten adaptar-s’hi, fixant algunes normes
d’aïllament, sobretot per a les platges urbanes, just quan comença a fer bon temps.
Selva: tres espais diferents a Lloret
L’Ajuntament de Lloret de Mar va anunciar fa quinze dies que implementarà mesures
complementàries a les platges per raons de seguretat. L’equip de govern vetllarà
perquè als accessos a la platja Gran i a la de Fenals hi hagi tres espais: un per a la gent
gran, un per a les famílies amb mainada i un altre per a grup d’amics i adults.
Entre agents cívics i membres de Protecció Civil, una trentena de persones ajudaran a
fer el filtratge . L’alcalde, Jaume Dulsat, explica que la distribució és “útil” per criteris
epidemiològics i habitualment els banyistes ja se situen en punts que els són més
afins. Per tant, “no hi haurà cap problema”, afirma Dulsat. Lloret és la principal
destinació de la Costa Brava. L’any passat, va rebre 1.303.651 viatgers. El 74,06%
provenia de fora de l’Estat espanyol. La principal afluència de turistes va ser els mesos
d’agost (229.984) i juliol (199.655).
A Blanes han contractat un equip de vint-i-cinc socorristes i tenen el personal i els
plans d’emergència a punt, tal com havia sol·licitat l’equip de govern. Però el cap de
Protecció Civil, Josep Lluís Puy, afirma que no tenen cap indicació d’autoritats
superiors: “El més calent és a l’aigüera.” A Tossa ho preparen tot com si la temporada
comencés amb normalitat l’1 de juny. La situació serà molt diferent, però, admet el
regidor de Medi Ambient i Platges, Ramon Gascons. “Estem arreglant els danys que va
fer el desbordament de la riera fa quinze dies i els danys que hi havia hagut a Pola i a
Giverola”, explica. L’Ajuntament està pendent que la Generalitat i l’Estat els doni
directrius clares sobre els usos permesos a les platges. A Tossa hi ha setze platges i
cales.
Baix Empordà: particularitats
Per als municipis costaners del Baix Empordà, amb les seves platges i cales de
dimensions diferents, representa un esforç notable l’obertura de les platges. Fixem-
nos, per exemple, en l’Estartit, a Torroella de Montgrí. El seu alcalde, Jordi Colomí,
explica que l’obertura de la platja Gran, amb la seva llargada, no representa un
problema per ubicar-hi les mateixes persones, fins i tot al pic de l’estiu. Ara bé, caldrà
repartir-les per tot l’espai, descongestionant zones més utilitzades, com davant del
passeig de mar. “No pensem que s’hagi de sectoritzar les platges. És veritat que tenim
espai, però també no ho veiem bé”, destaca Colomí. Amb les dades a la mà, cal que hi
hagi uns cinc metres de distància entre usuaris a la platja. Això segons el reial decret.
A L’Estartit, i segons els càlculs, que han fet des de Turisme, la distància que es pot
arribar és de 15 metres, i això sense perdre espai. Des de Turisme s’apostarà per la
informació, a través d’agents especialment contractats. Palamós, per exemple, no hi ha
previst aplicar més mesures que el distanciament entre persones sense dividir la
platja. “Per sort les principals platges del municipi són prou grans per permetre
distanciament amb certa comoditat”, destaca l’alcalde, Lluís Puig.A Platja d’Aro, la
principal zona de bany fa dos quilòmetres per trenta d’amplada de sorra: prou espai
perquè no hi hagi aglomeracions, però l’alcalde, Maurici Jiménez, avança que
contractaran “35 informadors que controlaran l’aforament i alertaran si les distàncies
no es respecten”. Si hi ha conflictes, avisaran la Policia Local. Jiménez no comparteix la
idea d’habilitar franges per col·lectius, “perquè implica dividir famílies d’avis, pares i
nets”, però sí que preveuen zones d’ús prioritari per a majors de 65 anys, als llocs on
ja hi ha cadires de bany i passeres adaptades, o línies de vida. Altres poblacions
esperen que el panorama normatiu s’aclareixi, però a Begur, Mont-ras o Santa Cristina,
amb cales distants i pocs efectius policials, tenen clar que el control exhaustiu serà
inviable.
Alt Empordà: indefinició
La necessitat d’aplicar mesures per controlar l’aforament de les platges genera molts
dubtes als nou municipis costaners de l’Alt Empordà. Una realitat física que reclama
mesures personalitzades és la dimensió de la platja. En aquest sentit, l’alcalde del Port
de la Selva, Josep Maria Cervera, subratlla que no és el mateix implementar mesures a
la platja Gran, situada en ple nucli urbà que en qualsevol de les més de 40 petites
cales escampades al front de mar del municipi. L’alcaldessa de Roses, Montse Mindan,
veu molts problemes per sectoritzar les zones a la sorra: “No tinc temps ni pressupost
per contractar 35 persones i dir que sectoritzarem les platges.” Mindan, com Cervera,
preveu tres tipus de tipologia de platges (cales, urbanes i interurbanes) i creu que
només en aquestes últimes seria factible el control. Entén que no es pot lligar la feina
dels socorristes amb la dels vigilants. “Els que salven vides i vigilen l’aigua potser
poden contribuir però no hi són per controlar aforaments”, manifesta. Per la seva
banda Salvi Güell, alcalde de Castelló d’Empúries, vol lligar la vigilància de platges i
socorrisme. “Hem començat a mirar-ho, tot i que no tenim res decidit”, assegura.Les
percepcions generals entre els nou alcaldes és que atendran allò que els arribi del
govern estatal o de la Generalitat. L’alcalde de Colera, Lluís Bosch, manifestava que no
es volen “fer idees ni percepcions de com s’ha de gestionar”. “Ja ens diran què hem de
fer. Tenim un poble de platges grans i amples i pensem que hem de tenir les mínimes
prohibicions possibles”, declarava Bosch. Agustí Badosa, l’alcalde de Sant Pere
Pescador, assegura que el cas del seu municipi és més fàcil que d’altres: “Tenim sis
quilòmetres de platja i habitualment no ens l’acabem.” A Portbou l’alcalde Xavier
Barranco tampoc hi veu gaires problemes. D’una banda perquè “mai hi ha una
afluència que es dispara ni concentracions exagerades de gent” i perquè considera hi
ha “una mena d’autoregulació” que s’ha establert al llarg dels anys: “Hi ha una zona amb
barana i rampa per accedir a la platja que ja és on es posa la gent més gran”. Amb
senyalització i delimitació de zones no preveu grans dificultats. El control en platges
petites es veu com una dificultat a Cadaqués. La tinenta d’alcalde Laura Blay considera
que no podran tenir un vigilant a cada platja. “En tenim moltes de diverses mides i
trobem dificultós posar una persona a cada platgeta.” Francesc Guisset, alcalde de
Llançà, es queixa de la indefinició. “Pel que fa la planificació és nefast”, afirma. “No és el
mateix controlar les platges de Barcelona que les de la Costa Brava”, assenyala.
Tots els màxims responsables locals coincideixen que esperen directives i protocols
clars. Ara mateix els consistoris no poden fer gaire més que tenir les platges a punt i
esperar directives. A l’Escala és el que estan fent. “Estem treballant ja en una proposta
per tenir les nostres platges a punt, de seguida que s’autoritzi el bany de nou, des de
tots els punts de vista: neteja, control… ”, definia Víctor Puga, l’alcalde escalenc.
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Cada platja, un món
El Punt. Els municipis del litoral gironí intenten adaptar-se amb mesures locals a la
falta de normativa sobre aïllament a les platges. Els grans espais de sorra estaran més
acotats, mentre que és inviable controlar les cales.
Els municipis del litoral de Girona miren de regular l’accés a les platges i cales ara que
s’acosta la temporada de bany. La falta d’una normativa clara sobre la platja complica
l’adopció de mesures, tot i que tots intenten adaptar-s’hi, fixant algunes normes
d’aïllament, sobretot per a les platges urbanes, just quan comença a fer bon temps.
Selva: tres espais diferents a Lloret
L’Ajuntament de Lloret de Mar va anunciar fa quinze dies que implementarà mesures
complementàries a les platges per raons de seguretat. L’equip de govern vetllarà
perquè als accessos a la platja Gran i a la de Fenals hi hagi tres espais: un per a la gent
gran, un per a les famílies amb mainada i un altre per a grup d’amics i adults.
Entre agents cívics i membres de Protecció Civil, una trentena de persones ajudaran a
fer el filtratge . L’alcalde, Jaume Dulsat, explica que la distribució és “útil” per criteris
epidemiològics i habitualment els banyistes ja se situen en punts que els són més
afins. Per tant, “no hi haurà cap problema”, afirma Dulsat. Lloret és la principal
destinació de la Costa Brava. L’any passat, va rebre 1.303.651 viatgers. El 74,06%
provenia de fora de l’Estat espanyol. La principal afluència de turistes va ser els mesos
d’agost (229.984) i juliol (199.655).
A Blanes han contractat un equip de vint-i-cinc socorristes i tenen el personal i els
plans d’emergència a punt, tal com havia sol·licitat l’equip de govern. Però el cap de
Protecció Civil, Josep Lluís Puy, afirma que no tenen cap indicació d’autoritats
superiors: “El més calent és a l’aigüera.” A Tossa ho preparen tot com si la temporada
comencés amb normalitat l’1 de juny. La situació serà molt diferent, però, admet el
regidor de Medi Ambient i Platges, Ramon Gascons. “Estem arreglant els danys que va
fer el desbordament de la riera fa quinze dies i els danys que hi havia hagut a Pola i a
Giverola”, explica. L’Ajuntament està pendent que la Generalitat i l’Estat els doni
directrius clares sobre els usos permesos a les platges. A Tossa hi ha setze platges i
cales.
Baix Empordà: particularitats
Per als municipis costaners del Baix Empordà, amb les seves platges i cales de
dimensions diferents, representa un esforç notable l’obertura de les platges. Fixem-
nos, per exemple, en l’Estartit, a Torroella de Montgrí. El seu alcalde, Jordi Colomí,
explica que l’obertura de la platja Gran, amb la seva llargada, no representa un
problema per ubicar-hi les mateixes persones, fins i tot al pic de l’estiu. Ara bé, caldrà
repartir-les per tot l’espai, descongestionant zones més utilitzades, com davant del
passeig de mar. “No pensem que s’hagi de sectoritzar les platges. És veritat que tenim
espai, però també no ho veiem bé”, destaca Colomí. Amb les dades a la mà, cal que hi
hagi uns cinc metres de distància entre usuaris a la platja. Això segons el reial decret.
A L’Estartit, i segons els càlculs, que han fet des de Turisme, la distància que es pot
arribar és de 15 metres, i això sense perdre espai. Des de Turisme s’apostarà per la
informació, a través d’agents especialment contractats. Palamós, per exemple, no hi ha
previst aplicar més mesures que el distanciament entre persones sense dividir la
platja. “Per sort les principals platges del municipi són prou grans per permetre
distanciament amb certa comoditat”, destaca l’alcalde, Lluís Puig.A Platja d’Aro, la
principal zona de bany fa dos quilòmetres per trenta d’amplada de sorra: prou espai
perquè no hi hagi aglomeracions, però l’alcalde, Maurici Jiménez, avança que
contractaran “35 informadors que controlaran l’aforament i alertaran si les distàncies
no es respecten”. Si hi ha conflictes, avisaran la Policia Local. Jiménez no comparteix la
idea d’habilitar franges per col·lectius, “perquè implica dividir famílies d’avis, pares i
nets”, però sí que preveuen zones d’ús prioritari per a majors de 65 anys, als llocs on
ja hi ha cadires de bany i passeres adaptades, o línies de vida. Altres poblacions
esperen que el panorama normatiu s’aclareixi, però a Begur, Mont-ras o Santa Cristina,
amb cales distants i pocs efectius policials, tenen clar que el control exhaustiu serà
inviable.
Alt Empordà: indefinició
La necessitat d’aplicar mesures per controlar l’aforament de les platges genera molts
dubtes als nou municipis costaners de l’Alt Empordà. Una realitat física que reclama
mesures personalitzades és la dimensió de la platja. En aquest sentit, l’alcalde del Port
de la Selva, Josep Maria Cervera, subratlla que no és el mateix implementar mesures a
la platja Gran, situada en ple nucli urbà que en qualsevol de les més de 40 petites
cales escampades al front de mar del municipi. L’alcaldessa de Roses, Montse Mindan,
veu molts problemes per sectoritzar les zones a la sorra: “No tinc temps ni pressupost
per contractar 35 persones i dir que sectoritzarem les platges.” Mindan, com Cervera,
preveu tres tipus de tipologia de platges (cales, urbanes i interurbanes) i creu que
només en aquestes últimes seria factible el control. Entén que no es pot lligar la feina
dels socorristes amb la dels vigilants. “Els que salven vides i vigilen l’aigua potser
poden contribuir però no hi són per controlar aforaments”, manifesta. Per la seva
banda Salvi Güell, alcalde de Castelló d’Empúries, vol lligar la vigilància de platges i
socorrisme. “Hem començat a mirar-ho, tot i que no tenim res decidit”, assegura.Les
percepcions generals entre els nou alcaldes és que atendran allò que els arribi del
govern estatal o de la Generalitat. L’alcalde de Colera, Lluís Bosch, manifestava que no
es volen “fer idees ni percepcions de com s’ha de gestionar”. “Ja ens diran què hem de
fer. Tenim un poble de platges grans i amples i pensem que hem de tenir les mínimes
prohibicions possibles”, declarava Bosch. Agustí Badosa, l’alcalde de Sant Pere
Pescador, assegura que el cas del seu municipi és més fàcil que d’altres: “Tenim sis
quilòmetres de platja i habitualment no ens l’acabem.” A Portbou l’alcalde Xavier
Barranco tampoc hi veu gaires problemes. D’una banda perquè “mai hi ha una
afluència que es dispara ni concentracions exagerades de gent” i perquè considera hi
ha “una mena d’autoregulació” que s’ha establert al llarg dels anys: “Hi ha una zona amb
barana i rampa per accedir a la platja que ja és on es posa la gent més gran”. Amb
senyalització i delimitació de zones no preveu grans dificultats. El control en platges
petites es veu com una dificultat a Cadaqués. La tinenta d’alcalde Laura Blay considera
que no podran tenir un vigilant a cada platja. “En tenim moltes de diverses mides i
trobem dificultós posar una persona a cada platgeta.” Francesc Guisset, alcalde de
Llançà, es queixa de la indefinició. “Pel que fa la planificació és nefast”, afirma. “No és el
mateix controlar les platges de Barcelona que les de la Costa Brava”, assenyala.
Tots els màxims responsables locals coincideixen que esperen directives i protocols
clars. Ara mateix els consistoris no poden fer gaire més que tenir les platges a punt i
esperar directives. A l’Escala és el que estan fent. “Estem treballant ja en una proposta
per tenir les nostres platges a punt, de seguida que s’autoritzi el bany de nou, des de
tots els punts de vista: neteja, control… ”, definia Víctor Puga, l’alcalde escalenc.
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Nou Canal de difusió WhatsApp de l’Àrea
de Promoció Econòmica de Roses per a
empresaris i professionals
 18/05/2020

A través del WhatsApp els empresaris i professionals rebran directament les
accions impulsades per l’Àrea de Promoció Econòmica

L’Àrea de Promoció Econòmica de Roses amplia els seus canals de difusió i ha creat
un canal de difusió a través de la plataforma WhatsApp, per donar a conèixer a
empreses i professionals de Roses les accions, informacions i cursos, entre d’altres
que organitza

Si voleu formar part d’aquest canal de difusió només heu de clicar a aquest enllaç
des del mòbil o el PC tenint el web.whatsapp.com actiu i us afegireu al canal.

Us recordem també que Promoció Econòmica de Roses disposa d’un newsletter
actiu des del qual s’envien informacions d’interès per al sector econòmic. Si el voleu
rebre podeu omplir el formulari d’adhesió adjunt i enviar-lo a
promocioeconomica@roses.cat.

Fitxa empreses i professionals
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Imatge de la reunió que representants de l'Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus van mantenir amb
l'Ajuntament al passat mes de març / Arxiu

Els empresaris de Roses demanen a
l’Ajuntament ajuts directes i reducció de
taxes per afrontar la crisi
 18/05/2020

S’ha demanat crear una comissió de treball bilateral i treballar conjuntament en
les campanyes de reactivació econòmica i promoció

L’Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus, que representa unes 200 empreses 
que en temporada alta generen més de 4.000 llocs de treball, ha organitzat una
trobada online amb l’alcaldessa del municipi, Montse Mindan, per demanar ajuts
directes i reducció de taxes per poder afrontar la crisi derivada de la Covid19.  En
relació als ajuts anirien destinats a incentivar l’obertura de negocis i la contractació
de treballadors, segons ha explicat el president de l’Associació, Miquel Gotanegra. 
També s’han reclamat la condonació de la taxa d’ocupació de via pública durant
l’exercici 2020 i l’ampliació de l’espai destinat per a terrasses en aquells
establiments hostalers del municipi en què sigui possible, sense cost addicional.
Altres peticions són la conversió en zona de vianants dels carrers on hi hagi bars,
cafeteries o negocis de restauració i comerços perquè puguin ampliar les terrasses,
sempre que sigui possible; i una reducció de la taxa d’escombraries.

Els empresaris han demanat la creació amb l’administració d’una comissió de
treball bilateral per a la dinamització econòmica. La primera reunió de la comissió
està prevista pel proper dilluns dia 25 de maig.

L’alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el regidor de Promoció Econòmica, Fèlix
Llorens, han informat als empresaris dels ajuts que hi ha en marxa, que s’han
d’acabar de concretar, i de les mesures que està adoptant el consistori per impulsar
un pla de xoc per pal·liar els efectes de la Covid-19.  També s’han compromès a fer
reunions setmanals amb els empresaris.

L’Associació considera primordial promoure la seguretat i la confiança als turistes
perquè visitin el municipi. L’Ajuntament ha informat de les accions que s’estan fent
en aquest sentit per aconseguir que Roses sigui una destinació adaptada al nou
escenari.

En relació a les platges des de l’Associació s’ha recordat que són l’atractiu turístic
més important i la raó per a la qual milions d’usuaris anualment opten per visitar el
territori. Avui hi ha un estat d’incertesa i  és important crear un pla de mesures i
protocols d’accés a les platges per crear seguretat i confiança amb la redacció d’un
protocol d’actuació, d’aplicació per a la temporada 2020, que protegeixi als usuaris
del contagi i permeti l’ús responsable. També cal regular l’aforament de persones
per evitar massificacions i generar situacions d’inseguretat sanitària. Des de
l’Ajuntament s’ha informat que s’està treballant per tenir platges segures i que
continuïn sent un gran atractiu turístic. Ha recordat que fa molts anys que es
treballa per aconseguir segells de qualitat i sostenibilitat ambiental com els EMAs i
ISO, certificats europeus que avalen el perfecte estat de les platges, així com la
certificació anual de l’agència catalana de l’aigua que certifica any rere any la
qualitat excel·lent de les aigües. Un altre tema que es demana és que es concreti la
data d’instal·lació de les boies de fondeig a les cales. 

Una altra de les peticions empresarials a l’Ajuntament és una campanya de
reactivació comercial amb tiquets d’aparcament gratuït per donar vida als comerços
i facilitats als clients.
L’associació estarà en tot moment al costat dels establiments, els assessorarà i es
prepararà un manual de bones pràctiques, segons s’ha informat.
L’alcaldessa de Roses i el president de l’Associació, Miquel Gotanegra, han fet un
balanç molt positiu de la trobada i han subratllat la importància de la col·laboració
público-privada.
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S’ha demanat crear una comissió de treball bilateral i treballar conjuntament en
les campanyes de reactivació econòmica i promoció

L’Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus, que representa unes 200 empreses 
que en temporada alta generen més de 4.000 llocs de treball, ha organitzat una
trobada online amb l’alcaldessa del municipi, Montse Mindan, per demanar ajuts
directes i reducció de taxes per poder afrontar la crisi derivada de la Covid19.  En
relació als ajuts anirien destinats a incentivar l’obertura de negocis i la contractació
de treballadors, segons ha explicat el president de l’Associació, Miquel Gotanegra. 
També s’han reclamat la condonació de la taxa d’ocupació de via pública durant
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Altres peticions són la conversió en zona de vianants dels carrers on hi hagi bars,
cafeteries o negocis de restauració i comerços perquè puguin ampliar les terrasses,
sempre que sigui possible; i una reducció de la taxa d’escombraries.

Els empresaris han demanat la creació amb l’administració d’una comissió de
treball bilateral per a la dinamització econòmica. La primera reunió de la comissió
està prevista pel proper dilluns dia 25 de maig.

L’alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el regidor de Promoció Econòmica, Fèlix
Llorens, han informat als empresaris dels ajuts que hi ha en marxa, que s’han
d’acabar de concretar, i de les mesures que està adoptant el consistori per impulsar
un pla de xoc per pal·liar els efectes de la Covid-19.  També s’han compromès a fer
reunions setmanals amb els empresaris.

L’Associació considera primordial promoure la seguretat i la confiança als turistes
perquè visitin el municipi. L’Ajuntament ha informat de les accions que s’estan fent
en aquest sentit per aconseguir que Roses sigui una destinació adaptada al nou
escenari.

En relació a les platges des de l’Associació s’ha recordat que són l’atractiu turístic
més important i la raó per a la qual milions d’usuaris anualment opten per visitar el
territori. Avui hi ha un estat d’incertesa i  és important crear un pla de mesures i
protocols d’accés a les platges per crear seguretat i confiança amb la redacció d’un
protocol d’actuació, d’aplicació per a la temporada 2020, que protegeixi als usuaris
del contagi i permeti l’ús responsable. També cal regular l’aforament de persones
per evitar massificacions i generar situacions d’inseguretat sanitària. Des de
l’Ajuntament s’ha informat que s’està treballant per tenir platges segures i que
continuïn sent un gran atractiu turístic. Ha recordat que fa molts anys que es
treballa per aconseguir segells de qualitat i sostenibilitat ambiental com els EMAs i
ISO, certificats europeus que avalen el perfecte estat de les platges, així com la
certificació anual de l’agència catalana de l’aigua que certifica any rere any la
qualitat excel·lent de les aigües. Un altre tema que es demana és que es concreti la
data d’instal·lació de les boies de fondeig a les cales. 

Una altra de les peticions empresarials a l’Ajuntament és una campanya de
reactivació comercial amb tiquets d’aparcament gratuït per donar vida als comerços
i facilitats als clients.
L’associació estarà en tot moment al costat dels establiments, els assessorarà i es
prepararà un manual de bones pràctiques, segons s’ha informat.
L’alcaldessa de Roses i el president de l’Associació, Miquel Gotanegra, han fet un
balanç molt positiu de la trobada i han subratllat la importància de la col·laboració
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Enquesta sobre violències sexuals als
espais públics d’oci de Roses
 18/05/2020

L’Ajuntament de Roses demana la col·laboració de la ciutadania per elaborar un
Protocol d’abordatge de les violències sexuals als espais públics d’oci de la Vila
i, així, poder impulsar actuacions al respecte

Per a la seva realització, sol·licita la col·laboració dels rosincsc i rosinques -
especialment dones, joves fins a 30 anys i col·lectiu LGTBI-, responent una
enquesta per conèixer opinions i experiències que permetin plantejar les
actuacions més ajustades a la realitat del municipi.

Totes les persones interessades a participar, poden respondre el qüestionari,
fins al 5 de juny, a través d’aquest enllaç. Contestar les preguntes només ocupa
uns 6 minuts, i poden fer-ho tant persones residents a Roses com de fora del
municipi que gaudeixen dels espais públics d’oci de la població. Totes les
respostes es registraran de manera anònima i confidencial. 

El formulari també es farà arribar a entitats i instituts del municipi, per tal de
poder comptar amb la participació del major nombre de persones, i es difondrà a
través del CAR Jove i de es xarxes socials municipals. 

A través de les preguntes de l’enquesta, s’aborden aspectes com quins són els
espais i festes més freqüentats de Roses, si la persona ha experimentat o ha
presenciat en aquests moments d’oci situacions com frecs i tocaments,
comentaris o gestos sexuals, exhibicionisme, agressions, comentaris ofensius o
degradants… i com s’ha reaccionat en cas d’haver-los viscuts (autodefensa,
ignorar a la persona en qüestió, marxar de l’espai d’oci, demanar socors, acudir a
la seguretat de l’esdeveniment o local, dirigir-se a un punt lila… ). Es demana
també quin és el grau de coneixement dels punts liles i quina utilitat se’ls
atribueix, així com quines iniciatives es consideren més útils per combatre les
agressions sexistes en espais d’oci. 

Totes les preguntes fan referència a les experiències viscudes al llarg dels darrers
anys 5 anys. Es vol obtenir així una radiografia actual de les possibles
circumstàncies i situacions on quedin vulnerats els drets de les dones i de la resta
de persones discriminades per raons de gènere. 

La recopilació i estudi de les dades recollides, permetrà l’Ajuntament avançar en
l’elaboració del Protocol d’abordatge contra les violències sexuals als espais
públics de Roses. L’objectiu és cercar les actuacions que erradiquin aquestes
violències, un greu problema que ens afecta com a societat, que són una violació
dels drets humans i una forma de discriminació contra les dones i les persones
LGTBI. Localitzar els espais d’oci que generen inseguretat forma part de l’estudi
per tal d’incidir en la seva ordenació per fomentar i facilitar que les persones
puguin transitar-los de forma lliure, garantint així els seus drets com a
ciutadania. 

L’elaboració d’aquests protocols és una iniciativa impulsada per l’Agència
Catalana de la Joventut de la Generalitat de Catalunya. Des de l’Ajuntament de
Roses es treballa en la seva configuració de manera transversal, amb la
participació dels departaments d’Acció Social, Festes, Seguretat Ciutadana,
Ensenyament, Salut i Joventut.
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LGTBI, Costa Brava, Empordà, Enquesta, Girona, Protocol d’abordatge, Roses, Vila de Roses, Violència de
gènere, Violència masclista, Violències sexuals
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El carrer Puig Rom que dona accés a la Plaça de l'Església, la qual es tornarà a tancar al trànsit de vehicles

Roses tanca al trànsit de vehicles els
carrers de vianants oberts durant el
confinament
 18/05/2020

A partir d’aquest dimecres, 20 de maig, els carrers de vianants del casc antic de
Roses, que des del 2 d’abril s’havien obert per tal de facilitar el trànsit de vehicles
durant el confinament, tornaran a tancar-se a la circulació

La mesura va ser presa per l’Ajuntament per tal de facilitar els desplaçaments de
serveis essencials i d’aquelles persones que havien de traslladar-se per portar
aliments, medicaments o productes de primera necessitat a persones que ho
requerien.  

La nova fase de desescalada, amb una major afluència i circulació de vianants pels
carrers per passejar, realitzar esport i resta d’activitats permeses, així com la
reobertura d’establiments comercial i de restauració, motiva que, a partir d’aquest
dimecres, es tornin a tancar al trànsit de vehicles aquests carrers peatonals.
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Catalunya, Costa Brava, Demanda dels vilatans, Desplaçaments necessaris, Empordà, Girona, Roses,
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HOME  GENERAL  TANCAMENT AL TRÀNSIT DELS CARRERS PEATONALS DE ROSES QUE ES MANTENIEN
OBERTS DURANT EL CONFINAMENT

A partir del proper dimecres, 20 de maig, els carrers peatonals del casc antic

de Roses que des del 2 d’abril s’havien obert per tal de facilitar el trànsit de

vehicles durant el confinament, tornaran a tancar-se a la circulació.
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HORA NOVA 2.560  n 19 de maig de 20204 El Tema

Y  ve de la pàgina anterior

això ha demostrat diverses coses. 
Primerament, la professionali-
tat, l’entrega i el compromís dels 
professionals sanitaris de tots 
els camps: administratius, su-
port tècnic, metges, infermeres... 
I també ha demostrat la solidari-
tat de la població, que s’hi ha bol-
cat amb donacions, temps, activi-
tats, feina a casa... i mil coses que 
també són de remarcar. 

Els pacients més greus anaven di-

rectament a Girona, no?

Això ho decidia l’hospital de Fi-
gueres. Si tenien gent que podi-
en preveure que caurien en una 
insuficiència respiratòria, els en-
viaven a Girona. Però em consta 
que a vegades la rapidesa de l’evo-
lució va ser freu fins al punt d’ha-
ver de fer cures crítiques a Figue-
res. Es va adaptar la unitat de rea-
nimació postquirúrgica amb els 
respiradors de quiròfan i altres 
que van aconseguir per tenir una 
petita unitat de crítics. I a Girona 
vam anar ampliant les UCIs por-
tades per anestesiòlegs, per car-
diòlegs... per poder donar suport 
a l’hospital de Figueres, al de Pa-
lamós, al d’Olot, al de Blanes... 

Ara toca fer el procés invers per 

tornar a fer tot el que s’ha deixat de 

fer. Hi ha un pla, en aquest sentit? 

Cada hospital, d’una manera 
molt flexible, va reiniciant la se-

FENT UN DONATIU. A la Societat Catalana de Medicina Familiar i Comunitària COMG

va activitat. Primer la més urgent 
o que ja no es pot demorar més, 
com les intervencions a malalts 
de càncer que s’havien demorat. 
I progressivament obrint quirò-
fans. Tots volem començar aques-
ta activitat normal, i fer-la ara el 
màxim possible, perquè si hi ha-
gués algun rebrot no ens agafés 
encara amb una bola més grossa. 
I això demanarà un altre cop més 
esforç, i evidentment també paci-
ència per part de la població.

S’ha parlat molt de l’atenció hos-

pitalària, però els centres d’aten-

ció primària també tenen un paper 

clau. Creu que s’ha infravalorat la 

seva feina, en aquesta pandèmia?

Jo penso que els que coneixem 
bé el sistema tenim molt present 
que la primària és un pilar fona-
mental. Evidentment estem par-
lant de 70 llits d’UCI i 1.000 o 2.000 
ingressos, però hi ha hagut 30.000 
malalts. Per tant, els altres 28.000 
els ha portat la primària. I ara els 

ve tota la feina d’anar fent el se-
guiment amb l’obertura de les fa-
ses. O sigui que sí, la primària ha 
sigut un punt clau en aquest siste-
ma, com sempre ho és. I els met-
ges de primària també se l’han 
jugat, i molt. Perquè inicialment 
amb pocs mitjans han hagut de 
bregar amb una pandèmia im-
portant, amb pors per part de tot-
hom, atenent gent greu, enviant la 
molt greu als hospitals, i conven-
cent la no tan greu que era millor 
quedar-se a casa... que això tam-
bé és una pràctica que requereix 
molta empatia i molta destresa. 

Vostè com l’ha viscut, aquesta cri-

si sanitària?

Buf! Doncs amb sorpresa, amb 
confusió, amb estrès, amb preo-
cupació... i també amb excitació. 
La veritat és que mai ens haurí-
em pogut imaginar que això pas-
saria. Tots ens pensàvem que les 
epidèmies eren coses del passat. 
Sis mesos enrere no entrava en els 
nostres esquemes que la medici-
na actual s’hagués d’enfrontar un 
altre cop a una pandèmia. I hem 
hagut de tornar a fer servir l’eina 
més bàsica i primària de tracta-
ment d’una epidèmia infecciosa, 
que és el confinament. 

I com a Col·legi de Metges, hem 
mobilitzat més de 500 voluntaris 
per fer tasques de suport sobre-
tot a l’assistència primària, hem 
recollit fons, hem fet donacions, 
hem dirigit particulars i empre-

ses al magatzem del Trueta per-
què fessin les seves donacions, 
hem contribuït també d’alguna 
manera a coordinar el voluntari-
at que ha fet mascaretes... I hem 
hagut de donar suport psicològic, 
i també en algun cas suport eco-
nòmic, als nostres col·legiats... O 
sigui que hem intentat sobreviure 
i portar de la millor manera pos-
sible aquesta onada epidèmica. 
Perquè ha sigut una onada epidè-
mica que ens ha passat gairebé 
per sobre el cap.

 
Vol donar un últim missatge en 

nom del Col·legi?  

Voldria agrair a tots els metges 
la tasca que han fet. Penso que un 
altre cop han demostrat el com-
promís d’aquesta professió i els 
seus valors. L’honradesa, l’altru-
isme... que són clau. Això d’una 
banda. I d’altra banda, com a Col-
legi de Metges també m’agrada-
ria agrair la solidaritat de la ciuta-
dania, que s’ha de destacar. Evi-
dentment que hem de tenir una 
actitud probablement més hu-
mil en molts dels problemes que 
enfocarem, i d’alguna mane-
ra crec que tant de bo estiguem 
prou atents per poder incorporar 
tots els aprenentatges que aques-
ta epidèmia ens ha comportat a 
tots plegats. N’hem de saber treu-
re benefici i saber veure les opor-
tunitats que, d’alguna manera, 
també hi són, quan passen coses 
d’aquestes. n 

L’inici de la fase 1 es va traduir 
ahir en un nou esclat de vida a la 
vida a la via pública. D’una ban-
da, els alt-empordanesos es van 
poder retrobar –mantenint sem-
pre les distàncies– amb familiars 
i amics a qui feia més de dos me-
sos que no veien en persona. I de 
l’altra, els petits comerços i el sec-
tor de la restauració van fer un pas 
més en el retorn a l’activitat. Això, 
sumat a la possibilitat de circu-
lar lliurement per tota la demar-
cació, va fer que des de primera 
hora s’intensifiqués molt el mo-
viment de persones, tant a dins 
dels pobles i ciutats com per les 
carreteres.

Gemma Arché l FIGUERES
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La fase 1 torna la vida a la via p
Mentre a Figueres van 

obrir pràcticament totes 

les terrasses i comerços, 

al litoral moltes persianes 

continuen abaixades

LA DESESCALADA A L’ALT EMPORDÀ. CRÒNICA DE LA PRIMERA JORNADA DE LA NOVA ETAPAY

ROSES. Ahir es van tornar a tancar alguns carrers per a vianants que s’havien obert al trànsit durant el confinament ÀNGEL REYNAL

La primera transició cap a la 
«nova normalitat» de Pedro Sán-
chez, però, va ser força desigual. A 
Figueres, per exemple, van obrir 
bona part de les terrasses de bars 
i restaurants. A Roses, en canvi, 

ho van fer menys de la meitat. I a 
l’Escala tampoc hi va haver mas-
sa homogeneïtat: mentre a pri-
mera línia de mar només hi ha-
via una terrassa oberta, al sector 
més freqüentat pels treballadors i 

empresaris de la vila s’hi va veure 
molta més afluència. 

Aquesta disparitat té una doble 
interpretació. Per un costat, al-
guns propietaris van dedicar el 
dia d’ahir a enllestir tots els pre-

paratius per poder reobrir com-
plint tots els requisits de segure-
tat (val a dir que les policies locals 
van fer rondes per comprovar que 
tothom complís), i tenen previst 
tornar a servir els clients al llarg 
d’aquesta setmana. Però, per l’al-
tre, també n’hi ha que han avan-
çat que no tornaran a aixecar les 
persianes fins que es reobrin les 
fronteres o, almenys, es permeti 
la mobilitat entre demarcacions.

En aquest sentit, el president de 
la Federació d’Hostaleria de les 
comarques gironines, Antoni Es-
cudero, apunta que aquesta fase 

DEMANA QUE ES PERMETI LA 
MOBILITAT ENTRE REGIONS I 
QUE ES REOBRI LA FRONTERA

AHIR TAMBÉ VAN REOBRIR 
ALTRES EQUIPAMENTS, COM 
ARA PISTES DE PÀDEL

FEDERACIÓ D’HOSTALERIA

MÉS ENLLÀ DE L’ECONOMIA

Y

Y
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Novetats aquesta set mana 
amb les xifres del departament 
de Salut sobre la SARS-CoV-2. Els 
casos positius s’han reduït a la 
majoria de municipis i àrees bà-
siques de salut pel canvi de crite-
ri en el recompte, el passat 13 de 
maig. Ja no es consideren positius 
de Covid-19 els testos ràpids. No-
més es tenen en compte els resul-
tats de les proves PCR (el diagnòs-
tic més fiable). Així, l’Alt Empordà 
ha passat dels 516 positius de la 
setmana passada als 373 aquesta. 

L’increment de xifres, però, és 
considerable amb els casos dels 
sospitosos (de 2.793 a 3.136 aquest 
dilluns). Els sospitosos són totes 
aquelles persones que han pre-
sentat símptomes i directament el 
sistema sanitari els ha classificat 
com a possible cas. El que deter-
minarà el positiu clar serà la pro-
va PCR. Precisament, una altra 
novetat és que els centres d’aten-
ció primària (CAP) de la  Regió Sa-
nitària de Girona fan proves PCR 
a pacients amb simptomatologia 
compatible amb la Covid-19 coin-
cidint amb l’entrada de la demar-
cació en fase 1. Quan els professi-
onals de l’atenció primària detec-
ten, sigui amb visites presencials 
o telefòniques, un pacient amb 
símptomes que indiquin que es 
podria haver contagiat de coro-
navirus, li donaran cita per fer-se 
la prova o li faran allà mateix de 
manera immediata. Les PCR es 

G. Visa / G. Arché l FIGUERES
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Baixen fins als 373 els positius per Covid a 
la comarca pel nou sistema de recompte

YELS CASOS DETECTATS, POBLE A POBLE

MUNICIPI POSIT. SOSPIT.

AGULLANA 2 8

ARMENTERA (L’) 5 13

AVINYONET DE PUIGVENTÓS 3 39

BÀSCARA 2 15

BIURE 2 5

BOADELLA I LES ESCAULES 0 9

BORRASSÀ 5 15

CABANELLES 0 3

CABANES 0 12

CADAQUÉS 9 68

CANTALLOPS 0 3

CAPMANY 9 13

CASTELLÓ D’EMPÚRIES 24 291

CISTELLA 2 6

COLERA 1 8

DARNIUS 0 11

ESCALA (L’) 16 192

ESPOLLA 0 8

FAR D’EMPORDÀ (EL) 4 39

FIGUERES 141 960

FORTIÀ 0 19

GARRIGÀS 0 7

GARRIGUELLA 4 19

JONQUERA (LA) 5 37

LLADÓ 2 57

LLANÇÀ 6 129

LLERS 5 32

MAÇANET DE CABRENYS 2 12

MASARAC 3 4

MUNICIPI POSIT. SOSPIT.

NAVATA 3 29

ORDIS 2 7

PALAU-SAVERDERA 11 47

PAU 0 5

PERALADA 3 28

PONT DE MOLINS 1 11

PONTÓS 0 4

PORT DE LA SELVA (EL) 1 13

PORTBOU 3 34

RIUMORS 1 4

ROSES 32 435

SANT CLIMENT SESCEBES 4 5

SANT LLORENÇ DE LA MUGA 0 0

SANT MIQUEL DE FLUVIÀ 4 17

SANT PERE PESCADOR 7 25

SANTA LLOGAIA D’ÀLGUEMA 0 5

SAUS-CAMALLERA-LLAMPAIES 3 20

TERRADES 11 8

TORROELLA DE FLUVIÀ 0 12

VENTALLÓ 0 15

VILABERTRAN 2 60

VILADAMAT 0 12

VILAFANT 23 188

VILAJUÏGA 3 28

VILAMACOLUM 0 3

VILAMALLA 1 35

VILANANT 1 11

VILA-SACRA 2 11

fan amb prescripció mèdica i se-
guint criteris clínics. Els resultats 
es tenen en 24 o 48 hores.

Pel que fa a les dades facilitades 
per la Fundació Salut Empordà,  fa 
més de 20 dies que l’hospital de Fi-
gueres no registra víctimes mor-
tals. El darrer balanç és de 319 ca-
sos positius, 169 altes hospitalàri-
es i 24 defuncions. Actualment, hi 
ha 9 persones ingressades per co-
ronavirus. Pel que fa als professio-
nals, dels 96 casos que s’han pro-
duït, 1 encara és positiu. n 

Y YMAPA INTERACTIU DE CASOS PER MUNICIPI L’ALT EMPORDÀ REGISTRA 35 DEFUNCIONS

YCASOS PER ÀREA 
BÀSICA DE SALUT

ABS FIGUERES
148 POSITIUS / 1.032 SOSPITES

ABS ROSES
76 POSITIUS / 846 SOSPITES

ABS VILAFANT
58 POSITIUS / 440 SOSPITES

ABS L’ESCALA
30 POSITIUS / 292 SOSPITES

ABS PERALADA
21 POSITIUS / 181 SOSPITES

ABS LA JONQUERA
21 POSITIUS / 109 SOSPITES

ABS LLANÇÀ
11 POSITIUS / 187 SOSPITES

ABS BÀSCARA
14 POSITIUS / 137 SOSPITES

n n L'Alt Empordà és una de les comarques  de Catalunya amb un nombre més baix de 
defuncions per la Covid-19. La xifra de morts és de 35, segons les dades actualitzades 
aquest dilluns en el mapa de mortalitat, que facilita el Departament de Salut. n

ÚLTIMA HORA. LES XIFRES DE LA PANDÈMIA A L’ALT EMPORDÀY
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L’Associació d’Empresaris 
Roses-Cap de Creus, que repre-
senta unes 200 empreses que en 
temporada alta generen més de 
4.000 llocs de treball, ha organit-
zat una trobada en línia amb l’al-
caldessa del municipi, Montse 
Mindan, per demanar ajuts di-
rectes i reducció de taxes per po-
der afrontar la crisi derivada de 
la Covid-19. Segons el president 
de l’associació, Miquel Gotane-

Redacció l ROSES
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gra, els ajuts serien per incenti-
var l’obertura de negocis i la con-
tractació de treballadors. També 
han reclamat la condonació de 
la taxa d’ocupació de via pública 
durant l’exercici 2020 i l’amplia-
ció de l’espai destinat per a ter-
rasses sense cost addicional on 
sigui possible. Altres demandes 
són la conversió en zona de via-
nants dels carrers on hi hagi ter-
rasses, o una reducció de la ta-
xa d’escombraries. Es crearà una 
comissió de treball bilateral. n

Els empresaris volen ajuts 

directes i reducció de taxes

ROSES. REUNIÓ TELEMÀTICA AMB L’AJUNTAMENTY

Donen per perduda una temporada de creuers 

que havia de portar 5.152 turistes a Roses

PROMOCIÓ. PREDICCIONS DE LA GENERALITATY

La Generalitat de Catalunya do-
na la temporada de creuers pràcti-
cament per perduda i avança que, 
si hi ha alguna escala, serà testi-
monial. «Tots estem treballant de 
cara al 2021», admet el director ge-
neral de Ports, Joan Pere Gómez. 
El coronavirus ha impactat de ple 
en un sector que aquest any havia 
de portar set escales i 5.152 passat-
gers a Roses. De fet, la temporada 
arrencava el 14 d’abril a l’Alt Em-

Redacció/ACN l ROSES
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pordà. El vaixell Berlín, que havia 
de fondejar a la badia, engegava la 
primera de 64 escales que arriba-
rien a portar fins a 64.666 passat-
gers a Catalunya, repartits entre la 
Costa Brava i la badia dels Alfacs. 
Però la Covid-19, sumada al con-
finament i al tancament de fron-
teres, ha suposat que la tempora-
da faci aigües. Ja s’han perdut fins 
a 39 de les escales (el 60%), cinc de 
les quals són vaixells que haurien 
d’haver atracat a Roses. I de retruc, 
això ha implicat que hagin deixat 

de venir 4.254 turistes, el 82 % dels 
previstos. A més, vaixells com el 
Marella Dream ja han cancel·lat 
directament tota la temporada. 
El director general subratlla que, 
si no s’obren fronteres i s’aixeca 
el confinament de 14 dies, és «in-
viable que puguem tenir cap cre-
uer a port aquest any». Però tot i ai-
xí descarta donar incentius eco-
nòmics a les companyies perquè 
apostin pels ports catalans, per-
què considera que «el que cal és re-
cuperar la confiança». n

L’Ajuntament de Llançà ha Els 17 regidors de l’Ajunta-
aprovat un pla de mesures eco-
nòmiques per ajudar tant el tei-
xit empresarial com les famílies 
i els col·lectius més vulnerables 
del municipi a pal·liar els efec-
tes provocats per la Covid-19. I 
ja ha avançat que, en funció de 
l’evolució de la pandèmia i de la 
seva incidència sanitària, soci-
al i econòmica, anunciarà la do-
tació de noves borses de contin-
gències i d’inversió, o ampliarà 
les actuals.

De moment, les mesures acor-
dades inclouen la suspensió de 
l’aplicació de la taxa d’ocupació 
de la via pública (terrasses) i bo-
nificació de les concessions dels 
serveis de platges durant el 2020; 
la suspensió de la taxa d’aboca-
ment de terres, runes i poda; 

ment de Castelló d’Empúries 
han acordat per unanimitat una 
primera fase de mesures econò-
miques per fer front a la crisi pro-
vocada per la Covid-19. Aquest 
paquet està dotat amb 900.000 
euros i es complementa amb 
una modificació del calendari 
fiscal del municipi (es perme-
trà el  fraccionament fins a final 
d’any sense interessos). A més, 
els diferents grups polítics han 
renunciat a les aportacions eco-
nòmiques que reben fins a finals 
d’any i assignaran les partides a 
la crisi.

Entre les mesures més desta-
cades hi ha la bonificació de les 
ordenances fiscals sobre activi-
tats econòmiques (25% de la ta-
xa d’escombraries als locals que 

Redacció l LLANÇÀ Redacció l CASTELLÓ D’EMPÚRIES
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l’ampliació de les terrasses per 
afrontar les limitacions d’afora-
ment i distanciament social; la 
devolució de la part proporci-
onal de la taxa d’escombraries 
als comerços i establiments que 
han hagut de tancar durant l’es-
tat d’alarma; la devolució de la 
part proporcional de la taxa per 
la prestació de serveis de mercat 
als paradistes que no han pogut 
muntar; la dotació d’una borsa 
de subvencions als comerços lo-
cals per import de 60.000 euros; 
la dotació d’una borsa d’ajudes 
d’emergència social per als col-
lectius més vulnerables, i la do-
tació d’una borsa d’inversió Co-
vid-19 per import de 35.000 euros 
al Pla d’inversions de l’Ajunta-
ment (per fer front a l’adopció de 
mesures de protecció, innovació 
i seguretat col·lectiva a causa de 
la pandèmia Covid-19). n

han hagut de tancar, 30% de la 
taxa de mercats i 100% de les ter-
rasses que no demanin amplia-
ció); dues línies de subvencions 
per a treballadors, empreses i 
autònoms afectats econòmica-
ment per la Covid-19 (de 200.000 
euros cada una), i l’ampliació de 
les partides destinades a la pro-
moció turística, als Serveis Soci-
als i a salut i neteja. n

Llançà aprova un pla 
amb vuit mesures 
per afrontar la crisi

Castelló pacta un 
pla de recuperació 
econòmica

PROMOCIÓ. RECUPERACIÓ ECONÒMICA PROMOCIÓ. RECUPERACIÓ ECONÒMICAY Y

S’HA MODIFICAT I ES PER-
METRAN FRACCIONAMENTS 
FINS A FINALS D’ANY

ELS GRUPS TAMBÉ HAN RE-
NUNCIAT A LES ASSIGNACI-
ONS FINS AL DESEMBRE

CALENDARI FISCAL

UNANIMITAT

Y

Y

La Guàrdia Civil ha desarticu-
lat a la Jonquera un grup crimi-
nal que transportava un carrega-
ment d’haixix cap a Holanda. Els 
delinqüents, tres homes de naci-
onalitat polonesa, havien amagat 
fins a 95 quilos de droga al doble 
fons d’una furgoneta. Per no des-
pertar sospites, circulaven amb 
dues furgonetes més plenes de 
material elèctric, per donar apa-
rença que feien transport inter-
nacional. Una anava a davant i 
l’altra a darrere, i també feien tas-
ques de vigilància. La Guàrdia Ci-
vil, però, ja els seguia la petja des 
de finals de març, i els va poder in-
terceptar abans que travessessin 
la frontera. L’operatiu que ha per-
mès desarticular la banda, i que 
la benemèrita va batejar amb el 
nom de Fisher, es va dur a terme el 
passat 7 de maig. Després de pas-
sar a disposició judicial, els tres 
homes han ingressat a presó. n

Redacció/ACN l LA JONQUERA
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OPERATIU. A LA JONQUERAY

Desarticulen 

una banda que 

transportava 

haixix a Holanda
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Els quatre ajuntaments que 
conformen la badia de Roses 
–l’Escala, Sant Pere Pescador, 
Castelló d’Empúries i Roses– han 
acordat conjuntament l’adopció 
d’un paquet de mesures fiscals i 
d’un pla de promoció i comunica-
ció, per donar resposta a les afec-
tacions que la pandèmia de la Co-
vid-19 està provocant en el sector 
turístic. Entre els acords, hi ha la 
sol·licitud a la Generalitat d’una  
pròrroga d’un any dels respectius 
plans d’usos i serveis de tempora-
da de platges. Paral·lelament de-
manaran l’anul·lació o reducció 
del cànon d’ocupació del domini 
públic marítimoterrestre que es 
fa efectiu al Servei Provincial de 
Costes del Ministeri de Medi Am-
bient i Medi Rural i Mar. Una altra 
mesura serà la reducció de la taxa 
d’ocupació de la via pública així 
com l’ampliació de les terrasses. 
També es preveu un pla de pro-
moció i comunicació conjunt. n

Redacció l ROSES
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Els municipis de la badia de 
Roses actuen conjuntament

PROMOCIÓ. ENTITAT DEL CLUB DE LES BADIES MÉS BELLES DEL MÓNY

Diversos ajuntaments de la 
Costa Brava, entre ells els de 
Castelló d’Empúries i l’Escala, 
s’han sumat a la proposta de 
terrassa del Grup Costa Brava 
Centre. La idea es basa en l’am-
plada dels passadissos, la dis-
tància entre taules i la creació 

nn

Castelló i l’Escala adopten la proposta

Y MODEL DE TERRASSA DEL GRUP COSTA BRAVA

d’un espai de recepció per po-
der calcular la capacitat de cada 
terrassa. Així, no només es vol 
complir amb la normativa dicta-
da i els protocols de seguretat, 
sinó també generar confiança 
entre els potencials usuaris de 
la nova fase de desescalada. n

L’Ajuntament de l’Escala ha 
aprovat un pla de xoc amb 40 
mesures per fer front a la situa-
ció socioeconòmica del muni-
cipi davant els efectes de la cri-
si per la Covid-19. Les propostes 
d’actuació estan valorades en 
1,4 milions d’euros i s’han elabo-
rat de manera coordinada entre 
les àrees d’Atenció a les Persones 
i de Turisme i Promoció Econò-
mica. Això ha portat a sessions 
transversals en les quals hi han 
participat les altres àrees de go-
vern, la resta de grups polítics  i 
representants dels sectors afec-
tats.

Entre les mesures acordades hi 
ha la modificació del calendari 
fiscal per poder pagar tots els tri-
buts locals fins al 31 de desembre 
del 2020, sense interessos ni re-
càrrecs. També s’estableixen ac-
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cions de màrqueting i promoció 
turística adaptades a la nova si-
tuació; ajuts al sector comercial 
i turístic per a l’adquisició d’ele-
ments de protecció i seguretat, 
per la posada en marxa d’inno-
vació tecnològica o programes 
de formació en prevenció i de-
sinfecció. A més, es preveu un 
programa de dinamització co-
mercial i cultural de proximitat 
contractant grups musicals del 
territori. L’Escala també reduirà 
un 75% la quota per la taxa d’ocu-
pació de la via pública per a ter-
rasses i altres activitats. A més, si 
la situació ho permet, serà possi-
ble ampliar la capacitat  de la ter-
rassa. A banda de totes aquestes 
accions, n'hi ha altres que fan re-
ferència a neteja i desinfecció de 
platges i serveis associats. Final-
ment, també hi ha previstes di-
verses mesures en l'àmbit social 
i cultural. n

Pla de xoc amb 40 
mesures pactades 
amb l’oposició

L’ESCALA. PER FER FRONT A LA SITUACIÓ PER LA COVID-19 Y

Y L’ESCALA

Enderroc del bar El 

Petit Príncep 
nn Punt final a una batalla judi-
cial que es va iniciar al 2004 a 
l’Escala. La setmana passada un 
retroexcavadora va enderrocar 
l’edifici del bar El Petit Príncep 
i un habitatge unifamiliar. L’ac-
ció va ser el resultat de la sentèn-
cia definitiva del Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya 
(TSJC) del 2018. La construcció 
del carrer Palau 2B es conside-
ra il·legal. [Foto: Basili Gironès] n

Y SANT CLIMENT SESCEBES

Crema un cobert ple 

de bales de palla 
nn Set dotacions dels Bombers es 
van traslladar dimarts passat al 
matí al terme de Sant Climent 
Sescebes per realitzar un ser-
vei per  un incendi. Un foc cre-
mava en un cobert d’una gran-
ja del veïnat de Vilartobí.  A l’in-
terior, van quedar afectades les 
bales de palla que estaven em-
magatzemades però no s'han de 
lamentar ferits. El foc es va con-
trolar a temps i no es va estendre 
cap a l'exterior. n
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DO EMPORDÀ

La DO Empordà reuneix en un web prop de 400 

vins empordanesos que es poden comprar en línia

E
l web de la DO Empordà 

acaba d’incorporar un nou 

apartat que reuneix prop 

de 400 vins de la denomi-

nació que es poden comprar en lí-

nia i rebre a casa. La plataforma 

permet al comprador escollir i pa-

gar els vins d’una manera ràpida, 

fàcil i segura. 

El nou apartat del web organit-

za els vins per categories: blanc, 

blanc amb bota, rosat, negre, ne-

gre amb bota, dolç i escumós. Ca-

da vi inclou una fitxa amb la infor-

mació del preu i les condicions de 

venda, així com un enllaç directe 

per realitzar la compra. En la majo-

ria dels casos es redirigeix l’usua-

ri a la botiga en línia de cada celler 

perquè acabi de formalitzar l’ope-

ració. En cas que el celler no dispo-

si de botiga en línia, es facilita una 

adreça electrònica o un telèfon de 

contacte per realitzar la comanda.

Els pagaments es realitzen a tra-

vés de plataformes en línia o mit-

jançant transferència bancària. Al-

guns cellers fan l’enviament dels 

vins de manera gratuïta, mentre 

que altres fixen una quantitat mí-

nima de compra per fer-se càrrec 

de les despeses de transport dels 

productes. La gran majoria de ce-

llers realitzen enviaments a qual-

sevol punt de Catalunya, mentre 

que altres els limiten a la seva àrea 

de proximitat. El catàleg de vins de 

la DO Empordà està disponible en 

català i en castellà.

La creació d’aquesta nova pla-

taforma digital forma part de les 

iniciatives impulsades pel Consell 

Regulador i els cellers de l’Empor-

dà per reactivar les vendes de vi 

que s’han aturat a causa de la crisi 

de la COVID-19. A banda de la crea-

ció d’aquesta nova plataforma uni-

ficada de venda, la DO Empordà 

organitza cada dissabte tastos de 

vins en línia dirigits per sommeli-

ers o restauradors. La xef Carme 

Ruscalleda, els cuiners Pep No-

guéi Miquel Aldana, o els somme-

liers Gerard Gelio Audrey Doré han 

participat en les primeres sessi-

ons dels «Tastos confinats de vins 

DO Empordà», que es poden se-

guir al Live de l’Instagram de la DO 

Empordà. Els participants de l’ac-

tivitat poden demanar els vins de 

cada tast durant la setmana per 

rebre’ls al domicili i, d’aquesta ma-

nera, poder seguir la sessió del 

dissabte tastant els vins seleccio-

nats. Més de 450 usuaris de mitja-

na s’han connectat a les sis prime-

res sessions dels tastos confinats 

i s’han venut més de 250 lots de 

vins, que han arribat als domicilis 

dels participants a través de dis-

tribuïdors i botigues de vins que 

també col·laboren en la proposta. 

Aquestes últimes setmanes, 

enòlegs, actors, músics, escrip-

tors i periodistes de tot Catalunya 

també han mostrat el seu suport 

als vins DO Empordà amb la publi-

cació de vídeos a les xarxes socials 

fent un brindis amb vins de l’Em-

pordà. Roger Mas, Lolita Bosch, 

Marc Giró, Sanjosex, Adrià Pujol, 

Elisenda Pineda, Maria Xinxó, Ag-

nès Busquets, Rafel Nadal, Fel Fai-

xedas, Llucia Ramis o Josep Ma-

ria Pou, entre molts altres, s’han 

afegit a la iniciativa per convidar 

al públic a consumir vins de la DO 

Empordà. 

La nova plataforma 
permet a l’usuari 
escollir els vins d’una 
manera fàcil i rebre’ls 
a casa

#EmpordaEsCasa
Totes aquestes iniciatives 
impulsades durant el confi-
nament han format part de 
la campanya #EmpordaDes-
deCasa, que ha promogut el 
consum dels vins de la de-
nominació en els domici-
lis dels ciutadans. A mesu-
ra que avancin les fases del 
pla de desconfinament, la DO 
Empordà posarà en marxa la 
nova campanya #Emporda-
EsCasa, que inclourà acci-
ons per reactivar les visites 
a cellers i la resta d’activitats 
vinculades a l’enoturisme. 
Durant la nova campanya 
es fomentarà especialment 
l’enogastronomia, convidant 
els ciutadans a omplir els res-
taurants per col·laborar en la 
recuperació d’un sector que 
és un gran aliat en la promo-
ció i la comercialització dels 
vins empordanesos.  

CADA VI INCLOU 

UNA FITXA AMB LES 

CONDICIONS DE VENDA I 

UN ENLLAÇ DIRECTE PER 

REALITZAR LA COMPRA
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La Covid-19 ha comportat un 
canvi radical en el comporta-
ment del patró de consum d’ai-
gua dels municipis en zones tu-
rístiques. Des de l’inici del con-
finament, a mitjans de març, la 
demanda d’aigua s’ha mantingut 
pràcticament constant i enguany 
no s’han observat els habituals 
increments de consum dels caps 
de setmana, de la Setmana Santa, 
ni tampoc la tendència generalit-
zada a l’augment que es produ-
ïa en anys normals mentre anava 
avançant la primavera. 

Si  e s  c omp a r en le s  d ade s 
d’aquest any amb les del mateix 
període del 2019, es fa evident la 
caiguda, i la distància entre els 
consums s’ha anat eixamplant a 
mesura que han avançat les set-
manes de confinament. Des de 

Redacció l CADAQUÉS 
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El consum d’aigua al litoral 
empordanès baixa un 32,1%
El descens més marcat s’ha registrat a Cadaqués, on les últimes vuit setmanes s’ha 

consumit un 53,4% menys d’aigua que durant el mateix període de l’any passat

SUBMINISTRAMENT. LES DADES DEL CONSORCI DE LA COSTA BRAVAY

Als municipis on el Consorci 
fa més del 95% de l’abastament 
anual en alta (Cadaqués, Empu-
riabrava, Roses i Lloret de Mar), 
la tendència s’ha pogut consta-
tar amb claredat. La seva activitat 
principal va lligada al sector ser-
veis, sobretot al turisme, i la pràc-
tica absència de recursos locals 
permet fer-hi una quantificació 
més precisa de l’impacte del con-
finament sobre la demanda d’ai-
gua. El tancament de bars, res-
taurants i hotels per la pandèmia 
ha provocat una forta disminució 
de la demanda. 

A Cadaqués, per exemple, s’hi 
ha registrat un descens del 53,4%. 
A Empuriabrava la baixada ha si-
gut del 37,3%, i a Roses, del 25%. 
I es constata que el descens en el 
volum de subministrament és 
més destacat durant els caps de 
setmana que en dies laborables. n

La marina d’Empuriabrava 
recuperarà en les properes set-
manes la seva bocana original, 
que va quedar malmesa a prin-
cipis d’any pel temporal Gloria. 
La tempesta va afectar princi-
palment el dic de ponent, i el di-
lluns de la setmana passada en 
van començar les obres de re-
paració. Unes obres que perme-
tran reconstruir aquest dic, però 
també reposar i reforçar l’espigó 

Redacció/ACN l CASTELLÓ D’EMPÚRIES

nn

–que també va quedar molt dete-
riorat– amb unes 4.000 tones de 
pedra. A més, l’antiga balisa ver-
mella se substituirà per una de 
més nova que s’adapta a la nor-
mativa actual. I també es refa-
rà el camí que arriba fins a la zo-
na del far, que es farà més ample. 
Si no hi ha cap contratemps, els 
treballs duraran entre 5 i 6 set-
manes. I properament també es 
començarà a fer un dragatge per 
recuperar el calat perdut també 
a causa del Gloria. n

Comencen les obres a la 

bocana d’Empuriabrava

INFRAESTRUCTURES. REPARACIÓ POSTGLORIAY

CAMÍ DEL FAR. S’aprofitaran els treballs per fer-lo més ample HORA NOVA

la declaració de l’estat d’alarma, 
ara fa vuit setmanes, el Consorci 
de la Costa Brava ha subministrat 
un 20,5% menys d’aigua que du-
rant el mateix període del 2019 en 
el conjunt de les seves tres xarxes 
(Costa Brava nord, Costa Brava 
centre i Costa Brava sud). I la re-
ducció percentual s’ha accentu-
at especialment a la Costa Brava 
nord, que és l’alt-empordanesa, 
on ha arribat fins al 32,1%.

EL TANCAMENT DE LA 
RESTAURACIÓ HA PROVOCAT 
EL DESCENS DE LA DEMANDA

INDICADOR TURÍSTICY

DURANT EL CONFINAMENT EL
CONSUM HI HA BAIXAT UN 37,3% 
I UN 25%, RESPECTIVAMENT

EMPURIABRAVA I ROSESY
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nyola del 1953 dirigida per Luis Garcia Berlanga. 
Es tracta d’una crítica de la societat espanyola de la 
postguerra. Tot un poble espera il·lusionat l’arribada 
de Mr. Marsall, però el Mr. passa de llarg.

Avui dilluns, les comarques gironines encetem la 
fase 1. Surto al balcó. Miro a dreta i esquerra. Cap al 
cel i cap a terra. No res ha canviat. Em pregunto qui-
nes coses seran diferents en aquest suposat canvi de 
fase. Decideixo sortir a comprar. No pas al costat de 
casa. Més lluny. M’apropo a la Rambla i començo a 
veure terrasses amb gent. La profusió de mascaretes 
evidencien que, malgrat que tot sembla com sempre, 
no és pas el mateix. Mentre faig una de les cues a les 
quals de mica en mica ens hem avesat, busco en les 
expressions i en els comentaris els rastres d’aquest 
famós anunci que  «un cop passat l’estat de confi-
nament, el món –tal i com el coneixíem– ja no serà el 
mateix». De bell antuvi, acostumar-se que una bona 
notícia sigui: «L’esperançador descens de víctimes 
diàries; només 170 morts» (?). «Només»? Però no n’hi 
ha prou. Ara, quan encara la situació sanitària no és 
pas resolta i malgrat el confinament, encara podria 
rebrollar, ve la segona onada d’amenaces. L’impacte 
econòmic de la Covid-19 provocarà una crisi pitjor 
que la que va produir-se l’any 2008. Afegim-hi haver 
d’habituar-nos al distanciament social durant els 
mesos vinents , ja tenim tots els elements que poden 
comportar una mena de neurosi post-traumàtica 
col·lectiva. Tal com era freqüent de trobar en les post-
guerres. No he viscut cap guerra. Però certament el 
símil d’amenaça, refugi i víctimes «habituals» s’as-
sembla força a la por dels bombardejos que m’havi-
en explicat els meus avis. Aleshores les bombes eren 
grans; ara, són microscòpiques, però les víctimes 
són tantes o encara més. Del després què en sabem? 
Històricament fou anomenada «economia de post-
guerra»; i també popularment coneguda com «els 
anys de la gana». Fou més dura encara per Espanya 
en veure’s bandejada del famós Pla Marshall. Per fer-
ho curt. El pla Marshall prové d’una idea d’inversió 
a llarg termini. Res d’empatia humanitària. Però sí 
que cal reconèixer-ne la intel·ligència pràctica. Pro-
vé d’una noció política i d’un sector empresarial dels 
EUA que va entendre que el seu esforç fiscal, a la llar-
ga, assegurava la supervivència de llurs empreses. 
On col·locar els seus productes, si gairebé ningú pot 
comprar-los?

Espero que l’empresariat i els rics d’aquest país de-
mostrin una similar intel·ligència. I tal com apunta-
va P. Iglesias: demostrin el seu patriotisme i àdhuc 
la seva astúcia empresarial, mostrant-se «ansiosos 
per contribuir tributàriament a la reconstrucció de 
l’economia». I que aquesta vegada Mr. Marshall no 
passi de llarg. n

ALFONS DALTOT

Benvingut, Mr. Marshall

Benvingut, Mr. Marshall, és una pel·lícula espa-nn
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15%?

Estarem d’acord a reconèixer que la pandèmia de la Covid-19 ens ha 
superat a tots els països i a tots els nivells de Govern, siguin del color que 
siguin, i encara podem dir que hem tingut la sort de tenir un sistema sa-
nitari prou eficient i uns professionals dignes d’una plaça o carrer, encara 
que a molts els faci mal de cap reconèixer qui i quan es va instaurar la Se-
guretat Social a Espanya. 

És discutible la gestió que diferents països han fet sobre el confinament, 
la seguretat, la prevenció, el desconfinament, el repartiment d’EPIS, el 
descontrol de fronteres, etc. Hi ha molts factors que a cada país o regió han 
esdevingut diferents o, almenys, pretenen ser-ho. Encara recordo Don 
Simón (que no és doctor, tampoc), que deia que serien casos aïllats i que no 
ens afectaria pas; un geni, aquest bon home, igual que la nostra consellera 
i la seva supremacia lacista: el dia que es paguin impostos o es perdi el càr-
rec per dir bajanades, potser s’ho pensen dos cops abans d’obrir la boca.

Sembla que els municipis de la badia de Roses, l’Escala, Castelló d’Em-
púries i Sant Pere Pescador (amb els seus 45 km de platges, 15 km de cales 
i 50 km de canals navegables), ja han començat a establir una sèrie de me-
sures econòmiques i  un pla de comunicació i promoció  per tal de pal·liar 
en allò que els competeix, la crisi econòmica generada al comerç, turisme 
i d’altres sectors;  algunes ja eren incloses en el meu anterior article.

Potser en aquests moments de dificultats, val la pena que tots aquells 
organismes, associacions de comerciants, Patronats de Turisme, Federa-
cions de Empresaris diverses, col·legis professionals,  agències de lloguer 
d’apartaments, càmpings,  consells comarcals i ajuntaments, que al cap i 
a la fi  són l’administració més propera al ciutadà, es posin les piles per tal 
de consensuar quines són les millors accions envers aquesta crisi sanità-
ria i econòmica.

Mai millor dit, la unió fa la força i, al meu parer, m’estimo més que siguin 
empresaris i gent del carrer que aportin les seves idees i experiència, que 
no els ben pagats d’assessors polítics de torn i tot el bestiari que ens des-
governa, que gairebé no han treballat mai ni han tingut responsabilitats 
a cap empresa.

Qui ho havia de dir que una de les millors ments al món mundial, el nos-
tre ministro de Consumo (potser ho haurien de verificar, això del con-
sum...) durant una compareixença davant la Comissión de Sanidad y 
Consumo al Congrés, va qualificar el sector turístic nacional com «pre-
cari, estacional o de baix valor afegit i  que no era un valor estratègic a Es-
panya ....» entre d’altres perles més pròpies d’una mala ingesta o una mala 
nit que d’un polític electe  que porta les regnes d’un ministeri.

Si més no, la província de Girona té la mateixa capacitat de llits turístics 
(hotels, apartaments, etc.) que tota Grècia, però és clar, això són dades que 
als il·luminats del Ministerio tant se’ls en dona, com quan van modificar 
la Llei de costes, des d’un despatx , sense saber què era ni un canal, ni una 
barca, creant la davallada del mercat immobiliari i inseguretat jurídica 
als canals, amarradors i primeria línia de costa en la qual a hores d’ara 
continuem immersos. 

A veure si ho he entès bé: un sector que deu aportar un 15 % del PIB (pot-
ser haurem d’enviar algú a fer classes de matemàtiques perquè entenguin  
què és un %), que dona feina directament a gairebé 3 milions de persones, 
que fa que rebem el doble de quantitat de turistes que de població censal, 
que en impostos directes o indirectes ha aportat uns 24.000 milions d’eu-
ros a les arques de l’estat que li paga el sou, que som una de les destinaci-
ons turístiques millors avaluades del món, que alguns  d’aquests turistes 
acaben comprant una propietat al país i passen la seva jubilació aquí... i 

no és important.
Ignoro si aquestes declaracions són fruit 

de la seva incompetència, desconeixe-
ment, deslleialtat, sectarisme, ignoràn-
cia o manca de notorietat, però aquestes 
malafortunades i inacceptables paraules 
em recorden una intervenció al Dia Inter-
nacional del Turisme al Castell de Biart, 
en què un honorable membre de la nos-
tra Gencat va tenir els sants «arguments» 
d’anunciar una pujada de la taxa turística 
davant de tota la plana major del sector 
de Girona.

De fet, com a usuaris, no ens afecta gai-
re aquesta mesura, ja que si surts uns dies 
de vacances no et ve dels 10 euros que pot 
suposar aquest impost per l’estada, però 
els grans operadors turístics, que miren 
de retallar la mil·lèsima d’euro, que com-
pren paquets de 20.000 estades, ho tenen 
clar i marxen uns quilòmetres més al sud, 
amb un clima més benigne i sense alda-
rulls grocs ni haver de suportar alcaldesses 
o regidors que estan en contra del turisme. 
Haurem de demanar també el seu parer als 
propietaris d’establiments que van fer fora 
les «forces d’ocupació» i què en pensem del 
turisme nacional.

Ara tenim l’enrenou de qui pot o no tra-
vessar la frontera (tenir una propietat a 
Espanya no ho justifica)  i a quin aeroport 
pot arribar; BCN, el més proper,  tenint en 
compte que haurà de passar 14 dies a casa 
i amb sortides molt justificades, com ara 
anar al súper, al CAP o similars; a França, 
aplicaran la reciprocitat i a Islàndia, en lloc 
de tot això, et fan la prova del coronavirus 
gratuïta, i mentrestant, els capitostos eu-
ropeus volen fer un corredor turístic per 
tal de viatjar  dins de la Unió Europea, cosa 
que ens beneficiaria.

Sortosament, la nostra comarca ha es-
devingut fa temps un paradís de segones 
residències per a molts europeus que vin-
dran any rere any i, de retruc, de gent que 
gaudeix de la seva jubilació amb nosaltres; 
tractem-los bé, que són la nostra gran re-
serva.

Des de la nit del temps, ha sobreviscut 
l’home que era més fort, hàbil en la caça, la 
pesca, els conreus, el foc, que fuig dels de-
predadors... Ara per sobreviure haurem de 
prendre mesures higièniques i sanitàries, 
distanciament físic, guants, mascaretes 
(no m’agrada el terme distanciament so-
cial, més propi de malalties mentals) fins 
que els que han creat el virus distribueixin 
la vacuna o l’erradiquin, això sí, al preu que 
ells vulguin i que estiguis disposat a pagar.

Salut i cuideu-vos! n
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Converses
empordaneses Juan Jesús Aznar

PERIODISTA

La transcripció d’aquesta con-
versa amb Enric Vilarrasa ha de 
començar, necessàriament, amb 
una cita: «S’escriu per reconque-
rir la derrota soferta sempre que 
hem parlat llargament». Servei-
xin aquestes paraules de María 
Zambrano de pròleg a aquest di-
àleg.

Vaig conèixer l’Enric Vilarrasa 
Estarriol al cap d’un any d’instal-
lar-nos a viure a Roses. Ell té una 
de les seves botigues al costat del 
portal de casa.

Abans d’iniciar la nostra ron-
da de converses van passar una 
sèrie de coses que han propiciat 
aquest diàleg continuat al llarg 
dels anys. Una tarda escoltàvem 
una música intermitent que es 
colava literalment dins de casa. 
Vam buscar d’on podia arribar el 
so. Vam baixar a l’aparcament i 
vam comprovar que hi havia una 
porta, la del soterrani de la saba-
teria de l’Enric. Vaig trucar, em 
va obrir i li vaig comentar que els 
nostres fills, llavors molt petits, 
dormien. El grup va deixar d’as-
sajar i ja no ho van tornar a fer en 
aquell soterrani. Després del dià-
leg que transcric en aquestes pà-
gines, el meu interlocutor em va 
enviar un correu electrònic que 
contenia un enregistrament en el 
qual cantava una cançó; és el que 
m’ha portat a recordar la nostra 
primera trobada.

Temps després, un diumenge 
passejant pel mercat ambulant 
dels diumenges a Roses, el vaig 
trobar pujat a un camió-tenda ve-
nent la seva mercaderia. Aquesta 
va ser la segona sorpresa.  A més 
de vendre en una botiga, feia ven-
da ambulant als mercats. Per ra-
ons de veïnatge, començàrem a 
ser clients de la seva botiga i una 
cosa va portar l’altra, iniciàrem 
aquest cicle de converses periòdi-
ques en les quals a poc a poc han 
anat apareixent detalls biogrà-
fics. Per exemple, que l’Enric va 
néixer a Figueres però des que té 
memòria ha passat els estius a la 
vila de Roses, on el seu pare tenia 
una botiga d’espardenyes, negoci 
que compaginava amb la venda 
ambulant de calçat i  l’ofici de sa-
bater.

Permeti’m el lector l’exercici de 
l’el·lipsi.
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Un diàleg, en la fase 0 del confinament, 
amb Enric Vilarrasa

Li pregunto pels seus estudis 
d’Història.
E.V.  Quan vaig arribar a quart, 

el meu pare es va jubilar i jo ja 
treballava amb ell. Era impossi-
ble compaginar les dues coses. 
M’adormia a classe, a més, l’èpo-
ca d’exàmens coincidia amb la de 
més feina. Llavors, valores: sacri-
fiques la carrera o el negoci? El 
negoci estava assegurat, el treball 
d’historiador, no. Vaig renunci-
ar a estudiar i vaig decidir seguir 
amb el negoci, que ja estava con-
solidat.

Què és el que més t’interessa de 

l’antropologia?

E.V.  A mi, el que més m’interessa 
de l’antropologia i de la història, 
també, és estudiar el perquè els 
éssers humans actuen de deter-
minada manera; com reflectei-
xen en la cultura les diferents co-
munitats humanes, tan diverses.

Aquest interès per l’antropologia, 

què t’ha aportat en el teu anar i ve-

nir pels mercats ambulants?

E.V.  Depèn, no és el mateix pú-
blic el que va a Figueres, que és un 
mercat de ciutat mitjana de pro-
víncies, al qual va tothom, que 
els mercats d’estiu, com el de Ca-
daqués, on hi van turistes i gents 
que tenen apartaments. Canvia 
el paisatge i també el «paisanaje».

L’interrompo: La venda és igual en 

un lloc que en un altre?

E.V.  No, varia molt d’un costat a 
un altre.

Torno a tallar-lo: Llavors el tipus de 

mercaderia és diferent d’un lloc a 

un altre?

E.V.  Clar. Jo vaig amb un camió 
per poder exposar diferent gè-
nere i no haver d’estar cada dia 
canviant de mercaderia. Canvi-
es l’exposició dels productes que 
portes. És com en un restaurant, 
tens menú i tens carta i el cap de 
setmana tens un menú especial 
i al migdia tens un menú per als 
treballadors.

Recordo, en aquest instant de 
la conversa, un somni que tenia 
amb la seva noia d’anar-se’n a Ca-
lifòrnia a vendre espardenyes. I 
em respon.

Nosaltres, en particular... Si tu del 
que entens, una mica, és de cal-
çat, hi ha la possibilitat que si no et 
funciona el negoci en un lloc va-
gis a un altre.

D’un temps ençà, les espardenyes 
estan de moda. Parlem d’això.
E.V.  L’espardenya tradicional, 

feta de jute o cànem, és un cal-
çat d’aquí, d’Espanya i del sud de 
França. A Itàlia no les fabrica nin-
gú ni al nord d’Àfrica, tampoc. 
Crec recordar que el primer dis-
senyador de moda que les va po-
pularitzar va ser Ives Saint Lau-

rent, que li va demanar a Cas-
tañer, que fabricava a Banyoles 
l’espardenya tradicional, i li va 
demanar que les fes amb falca 
(cunya). Llavors va ser el boom!, 
al Hollywood dels anys seixanta.

Un flaix de memòria li porta una 

l’anècdota.

E.V.  L’altre dia vaig veure una fo-
to de John Wayne estiuejant amb 
pantalons curts i camisa i unes 
espardenyes de corda. És un cal-
çat que per a l’estiu és fresc. Un 
calçat, que durant uns anys, no-
més es fabricava aquí a Espanya. 
Però a principis del 2000 es va co-
mençar a portar la producció a 
Bangladesh, que és el primer pro-
ductor mundial de jute i, a més, la 
manufactura allí és molt més ba-
rata –has llegit que els estan obli-
gant a treballar una altra vegada 
a les fàbriques, sense mesures de 
seguretat per no contagiar-se de 
la Covid-19?– A més, aquí, a Espa-
nya, tot el que és una manufactu-
ra manual s’ha encarit moltíssim. 
Han quedat Castañer i els grans 
fabricants de moda, i petits pro-
ductors d’àmbit nacional.

Tornem als mercats ambulants.
E.V.  El mercat ambulant és una 

activitat tradicional i no crec que 
sigui molt diferent del comerç de 
botiga.

Li comento que m’interessen 
més els venedors dels mercats 
ambulants que els clients.
E.V.  Hi ha molta gent als mercats 

que són saldistes, busquen gène-
re a una botiga que està tancant, 
compren de saldo i van al mercat 
ambulant a vendre’l. Ara, hi ha 
molta mercaderia que ve directa-
ment de la Xina o que és producte 
falsificat: hi ha un tipus de client 
al qual li agrada lluir una marca 
però no pagar-la. La venda de pro-
ductes falsificats està totalment 
prohibida a França i, aquí, ve-
nen clients francesos a comprar 
aquests productes.

Dissertem durant una estona 
sobre la particularitat de com-
prar un producte falsificat i el 
canvi que això suposa, respecte a 
les mercaderies que sempre s’han 

« El mercat ambulant és una activitat 
tradicional i no crec que sigui gaire 
diferent del comerç de botiga»

Y  continua a la pàgina següent

E.V.  Ah! Ara aquell somni és de 
la meva filla, que vol anar a estu-
diar fora. Ja li havíem dit, abans 
que passés tot això del corona-
virus, que enguany, no. Ella ara 
està fent tercer de l’ESO, és molt 
aviat. «Té quinze anys. Espera’t al 
batxillerat». Llavors ella ens de-
ia que no, que el batxillerat mi-
llor fer-lo aquí, per això de la se-
lectivitat. Bé, aquest somni ara és 
d’ella... Sempre hi ha la possibili-
tat d’anar a treballar fora. Molta 
gent que ha estudiat una carrera 
és l’única sortida que ha tingut. 
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LA CONFECCIÓ DEL MATERIAL VA COMENÇAR ALS INICIS DE LA PANDÈMIASOLIDARITAT

Xevi Bonell l ROSES 

A
questa setmana estem en-
trant de ple a la fase 1. Tot 
i que fa poc més de dos 

mesos que es va decretar l’estat 
d’alarma, sembla que quedin 
lluny aquells dies inicials en què 
faltava material. Sobretot a pri-
mera línia. Va ser precisament 
durant aquells dies quan el rosinc 
José Antonio Blázquez va comen-
çar a confeccionar mascaretes. 
Quaranta-set dies de treball inin-
terromput; més de 9.000 masca-
retes. Totes elles repartides. Totes 
elles regalades.

L’INICI. El rosinc sol col·laborar du-
rant l’any en accions solidàries. 
Per això, no li va estranyar rebre 
la trucada d’un doctor amb qui 
sol col·laborar: «Em va demanar 
a veure si jo li podia donar masca-
retes». Tot i no tenir-ne, va deci-
dir fer-ne unes quantes utilitzant 
paper de pasta dur. Així, quan va 
construir els primers prototips a 
partir de pasta de paper, gomes 
elàstiques i un parell de grapes, 
les va enviar per correu.

Desafortunadament les mas-
cares no van passar la prova. Tot i 
que ens trobàvem en un dels mo-
ments més crítics en què hi havia 
més falta de material, era estric-
tament necessari que les masca-
res aguantessin les partícules. «Si 
aconseguia que no traspassés un 
esprai, llavors servirien», recorda 
en José Antonio.

EL PROTOTIP. Ràpidament va co-
mençar a buscar cel·lulosa a esca-
la industrial. Aprofitava aquests 
contactes per demanar de qui-
na manera podia construir una 
mascareta que retingués les par-
tícules. «Molt simple: em van dir 
que utilitzés sis fulles, doblega-
des i enganxades amb gomes», 
relata Blázquez. «Si aconseguia 
això, la mascareta, tot i que no es-
taria homologada, sí que seria và-
lida per a les tasques fora del qui-
ròfan». Van començar les proves. 
Per fer-ho, Blázquez provava els 
prototips amb una llum directa 
i un fons fosc. Després de mol-
tes proves va trobar la manera de 
construir-ne una capaç d’aguan-
tar satisfactòriament múltiples 
espraiades.

A patir d’aleshores, el dia a dia 
d’en José Antonio va girar entorn 
de la producció de mascaretes.

EL PODER DE LA XARXA. Durant 47 
dies, tant en José Antonio com el 
seu fill no van sortir de casa. Mal-
grat això, han pogut fer arribar 

Un sol veí de Roses fa 9.000 ma

PARE I FILL. En Jose Antonio Blázquez al costat del seu fill lluïnt les mascaretes  HORA NOVA

mascaretes a hospitals, mercats, 
residències, centres cívics, poli-
cia, mossos d’esquadra, i a cente-
nars de particulars. Tot gràcies a 
la seva incansable feina, i també 
a la col·laboració i l’ajuda que han 
rebut d’empreses i particulars.
A través de les xarxes socials pu-
blicaven quin material necessita-
ven. «Posava un post on demana-
va paper i l’endemà ja tenia gent 
que venia i em portava  rotlles de 
paper», explica en José Antonio. 
I recorda especialment els vint 
rotlles de paper que li va propor-
cionar l’Hotel Montecarlo, la do-
nació de 850 € en efectiu de José 
Parra Gallardo per comprar gel 
hidroalcohòlic o els 3 quilos de 
gomes que li van portar des de 
RGV Consulting.

Tot el material que entrava i sor-
tia de casa seva, ho feia mitjan-
çant un cistell que pujava i baixa-
va pel balcó. En aquest recipient 
es col·locaven les bosses amb cen-
tenars de mascaretes preparades 
perquè es repartissin. Precisa-
ment, una altra de les coses que 
aconseguia a través de les xarxes 
era organitzar els enviaments: «Jo 
publicava a les xarxes que neces-
sitava que algú enviés mascares a 
tal lloc, i la gent s’oferia. En el mo-
ment de l’entrega s’adjuntava un 
paper, on s’indicava el nombre 
de mascaretes que es donaven, a 
qui es donaven, i cap on anaven. 
Quan aquesta persona entregava 
les mascaretes li segellaven el do-
cument. Així hi havia una prova 
de què i on s’havien entregat, i jo 

ho publicava», explica 
en José Antonio. 

LA CONFECCIÓ. «Tri-
go onze segons a fer 
una mascareta. Vaig 
adquirir moltíssima 
pràctica, en un bon 
dia en podia fer en-
tre 400 i 500», co-
menta en José An-
ton io.  E l  proc és 
consistia a engan-
xar de forma doble 
sis plaques de pa-
per de cel·lulosa, 
i grapar dues go-
mes al costat per 
poder subjectar la 
mascareta utilitzant 
les orelles.

El procés, però, no acabava 
aquí. Els hospitals s’encarrega-
ven d’esterilitzar el material que 
rebien, però per a la resta, en Jo-
sé Antonio va haver de trobar una 
solució. Es va posar en contacte 
amb un veí de Roses que es dedica 
professionalment a la desinfecció 
utilitzant ozó: «Seguint les seves 
indicacions vaig buidar comple-
tament una habitació, i vaig se-
gellar la porta. Per fer la desinfec-
ció, deixava les mascares durant 
20 minuts amb l’ozó. Jo entrava 
amb el meu equip d’EPI, posava 
unitats de 80-100 unitats i comen-
çava el procés». Una vegada este-
rilitzades, s’empaquetaven amb 
una doble bossa. S’etiquetaven i 
es preparaven per enviar.  A més, 

la casa tam- bé es desin-
fecta- va un cop 

al dia.

‘IN CRESCENDO’. A mesura que 
s’anava escampant a través de la 
xarxa que en José Antonio rega-
lava mascaretes, que tot i no es-
tar homologades sí que eren com-
pletament funcionals, la deman-
da va començar a créixer. A finals 
de març, quan la disponibilitat 
de mascaretes era pràcticament 
nul·la, diverses institucions van 
contactar amb en José Antonio 
per demanar-li mascaretes: «Per 
mi va arribar a ser un estrès, algu-
na vegada havia d’estar a peu dret 
fins a les quatre del matí. Però els 
hospitals esperaven les masca-
retes».

Durant aquests 47 dies s’han fet 
arribar mascaretes entre, d’altres 
llocs, als Mossos d’Esquadra, a la 
Residència Santa Anna de Besca-
nó, a l’hospital Trueta, a l’hospital 
de Figueres, a la Policia Local de 
Figueres i a diversos CAPs, com el 
de Roses i el de Vilafant. Una fei-
na que es veia recompensada do-
blement. Primer, quan «veus les 
marcares empaquetades i prepa-
rades per enviar; allà hi ha anotat 
els llocs on acabaran, i és inevi-
table que t’acabis emocionant», 
explica en José Antonio. El segon 
arribava al cap de poques hores, 
quan li enviaven la confirmació 
de l’entrega del material, i co-
mençaven a arribar les mostres 
d’agraïment a través de la xarxa.

MOMENTS DURS. «El dia més com-
plicat va ser quan va coincidir una 
demanda de la Clínica Bofill amb 
una residència de Castelló d’Em-
púries i un altre del CAP de Vila-
fant. S’ajuntaven gairebé 1.000 
mascares, i a tot arreu les neces-
sitaven  urgentment. Aquell dia 
vaig començar a fer-ne des de les 
6  d e l 

Y EL RECORD

EN UN DIA DE GRAN DEMANDA 
ES VAN PODER PREPARAR FINS 
1.000 MASCARETES

Y MODEL NO HOMOLOGAT

TOT I AIXÒ ELS HOSPITALS LES 
VOLIEN PERQUÈ RETENEN PER-
FECTAMENT LES PARTICULES 
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ascaretes en 47 dies

DEP. La grapadora utilitzada es va acabar trencant

matí, la tele de fons, cafè i mas-
cares...», relata en José Antonio. 
Sens dubte, el dia més llarg de tots 
els quaranta-set.

Les restriccions per mobilitat, 
tot i ser necessàries per la segure-
tat sanitària, van dificultar l’en-
trega del material. Algun cop en 
José Antonio va haver de trucar 
per demanar ajuda: «Un dissabte, 
des d’una clínica de Bescanó, em 
truquen i em demanen màscares 
de forma urgent. Per les restricci-
ons, però, no ens deixaven sortir. 
Per sort, vaig coincidir en un curs 
formatiu amb el cap de Mossos de 
Barcelona, i el vaig trucar. Quan li 
vaig explicar el cas em va enviar 
una patrulla. Van recollir les 300 
mascares, i un cop a Figueres les 
van entregar a una moto de tràfic, 
que les va portar cap a Bescanó».

LES REACCIONS DE LA GENT. En Jo-
sé Antonio no ha estat sol durant 
aquests 47 dies. A part de la com-
panyia del seu fill, ha comptat 
amb la col·laboració desinteres-
sada de persones que es van ofe-
rir per repartir. En destaca de nou 
en José Parra, que ha anat a por-
tar material de forma «gairebé di-
ària» a Figueres, ens explica.

Però no tots 
els comen-
t a r i s  i 
missat-
ges 

LES SEQÜELES. Després de tants di-
es treballant de forma voluntària  
casa, en José Antonio pot analit-
zar com l’ha afectat aquesta situ-
ació «Psicològicament estic una 
mica tocat... decebut. M’he sen-
tit una mica sol. No és normal el 
que ha passat, ni com s’ha reac-
cionat. El sistema no funciona». 
Durant aquest mes i mig, ha tin-
gut estones bones i altres que no 
tan bones. «Sí que hi ha algun mo-
ment en què estàs completament 
esgotat, i ja no pots més. Inclús et 
sents com un esclau, i t‘enfades. 
Alguna vegada sí que he pensat 
per què la gent es dedicava a can-
tar, a cuinar i no a fer màscares. 
Estem acostumats que ens ho fa-
cin tot. Si jo sol n’he fet 9.000, ima-
gina’t si dels 20.000 habitants de 
Roses, només 5.000 s’haguessin 
posat a fer màscares: hauríem 
salvat la comarca», ref lexiona. 
El que té clar és l’origen d’aquest 
problema: «Per sort, hi ha moltes 
organitzacions solidàries, com 
la que s’encarrega de fer masca-
res de tela, però si aquests movi-
ments s’haguessin organitzat des 
de dalt es podria haver implicat 
moltíssima més gent». 

Físicament també té algun pro-
blema. Després de confeccionar 
més de 9.000 mascaretes certifi-
cades que ha fet durant aquests 
47 dies, pateix dolor a la mà dreta. 

ARA QUÈ? Tot i que el taller de con-
fecció s’ha acabat, en José An-
tonio ofereix gel hidroalcohòlic 
per a tothom que en necessiti. Tot 
i que, a diferència de les masca-
retes, aquest sí que s’ha de pagar. 
«En el moment clau, vaig comprar 
grans quantitats de gel hidroal-
cohòlic, que l’he venut pràctica-
ment al mateix preu que m’ha 
costat a mi. També ho he publicat 
a les xarxes, perquè la gent pugui 
veure que no hi guanyo res».

Per ara toca descans. Assegura 
molt convençut que s’ha acabat 
l’època de creació casolana: «Les 
màscares de paper han estat molt 
efectives, perquè els hanfet sor-
tir del pas [als hospitals] en el mo-
ment inicial, quan no n’hi havia. 
Molta gent em deia que aquest ti-
pus de mascaretes no servia per 
res. Però si els metges me’n de-
manaven és evident que els eren 
útils. Ara està clar que no, ja que 
per 5 euros te’n pots comprar de 
les bones, però quan no n’hi ha-
via... ». Tot i això, no descarta la 
possibilitat de tornar-ne a fer si la 
situació ho reclama. De fet, enca-
ra en té 300 d’acabades a casa. Es-
perem que, pel bé de tots, no les 
hàgim  de fer servir mai.n

Y JOSÉ ANTONIO BLÀZQUEZ

«VAIG ADQUIRIR MOLTÍSSIMA 
PRÀCTICA, EN UN BON DIA EN 
PODIA FER ENTRE 400 I 500»

Y SOTA SEGUIMENT

ELS DOCUMENTS QUE ACREDI-
TAVEN ELS ENVIAMENTS ES PEN-
JAVEN A LES XARXES SOCIALS

que ha rebut a les xarxes han es-
tat positius. De fet, en José Anto-
nio s’alegra de poder publicar el 
document físic de gran part de les 
entregues, i poder demostrar físi-
cament que no s’aprofitava de la 
situació, com alguns l’acusaven 
al principi.

Afirma que no ha cobrat ni una 
sola mascareta: «L’únic càrrec 
que existia és l’enviament, que 
es feia contra reembossament i 
el pagava l’hospital o la institu-
ció on s’enviaven». A part de les 
mascaretes documentades en els 
enviaments, també n’ha anat en-
tregant físicament quan els par-
ticulars s’acostaven al seu domi-
cili. «M’he trobat de tot, des d’un 
home de 73 anys demanant-me 

una mascareta a mitjanit dis-
posat a pagar el que fos, com 

algun aprofitat que me’n 
demanava per casa 

seva, i quan li de-
manava quants 

eren al domi-
cili em deia 

que 50!».

Redacció l CADAQUÉS  

D
otze dies més tard, Joan 
Alsina ha complert la se-
va promesa: «A principis 

d’abril, davant sa impossibilitat 
de córrer els 100 quilòmetres a 
Calella, vaig decidir fer-los en sa 
cinta de casa. Ara que mos anem 
desconfinant però toca, encara 
ser prudents, en faré 50, aques-
ta vegada pel passadís de casa». 

Joan Alsina aconsegueix 
recaptar 1.500 €

El cadaquesenc va llançar el rep-
te a través de la plataforma mi-
granodearena.org, on demana-
va donacions econòmiques per 
a la residència de la gent gran de 
Cadaqués. Tot i que l’objectiu es-
tava fixat en 400 euros, la quan-
titat s’ha superat amb escreix i 
ha arribat fins als 1.500 euros. El 
corredor ha mostrat el seu agra-
ïment a les xarxes: «Vos agraeixi 
de tot cor sa vostra sensibilitat». n

JOAN ALSINA. Moment en què el cadaquesenc acabava el repte HORA NOVA

CURSA DE 100 KM A CADAQUÉSS0LIDARITAT

Redacció l FIGUERES  

L
’Àrea de Benestar Social del 
Consell Comarcal de l’Alt 
Empordà ha posat en mar-

xa una nova edició dels tallers de 
memòria per a gent gran. Tot i el 
canvi en totes les dinàmiques de 
funcionament a causa de la Co-
vid, s’ha continuat exercitant la 
memòria a través d’uns reptes 
que es fan arribar als usuaris set-
manalment. Cada municipi par-
ticipant té un grup de WhatsApp 
en què s’hi envien exercicis dos 
cops per setmana.

D’altra banda, s’estan fent ar-
ribar, via correu electrònic o 
missatges individuals de What-
sApp, els exercicis a unes qua-
ranta-cinc persones. A més, mu-
nicipis com Albanyà, Darnius, 
Mollet de Peralada, Masarac i 
Vilarnadal, Peralada, Garrigàs i 
Sant Miquel de Fluvià estan fa-

Continuen els tallers de 
memòria per a la gent gran

cilitant en format paper els exer-
cicis a les persones grans dels 
seus municipis que no disposen 
de les eines per accedir-hi digi-
talment.

Les inscripcions als tallers 
encara romanen obertes. Per 
apuntar-s’hi només cal contac-
tar al telèfon 659 683 070. n

PROVA. Repte pels usuaris BORJABALSERA

VIDA SOCIAL ARREU DE LA COMARCA ACTIVITATS

JUSTIFICANT. Un dels documents segellats després de l’entrega HORA NOVA
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